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Przygotowania do Święta Powiatu i konkursu kulinarnego
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30 lat razem
Strażakom w podziękowaniu za służbę

Wozy i strażnice
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stop podWyżkom
Rząd Prawa i Sprawiedli-

wości w kwestii wysokich cen 
energii przyjmował stanow-
cze rozwiązania, które sku-
tecznie chroniły Polaków 
przed wysokimi rachun-
kami. I tego samego doma-
gamy się także od obecnie 
rządzących – mówi Stani-
sław Szwed, poseł PiS, zapo-
wiadając działania Komitetu 
Stop Podwyżkom.

Prawo i Sprawiedliwość 
powołało Komitet Stop Pod-
wyżkom jako odpowiedź na 
brak działań rządu w sprawie 
podwyżek, które dotkną każ-
dego z Polaków. Od 1 lipca 
premier Donald Tusk likwi-
duje obowiązujące do tej pory 
osłonowe rozwiązania rządu 
Mateusza Morawieckiego. 
Oznaczać to będzie drastycz-
ne podwyżki rachunków za 
energię, gaz, wodę, odpro-
wadzanie ścieków. – Nie jest 
to pierwsze zaniechanie rzą-
du obecnej koalicji, bo od 
kwietnia przestał obowiązy-
wać zerowy VAT na żywność. 
W sklepach przy kasie już 
odczuliśmy ten wzrost cen. 
A to tylko wstęp do kolejnych 
podwyżek – mówi Stanisław 

Szwed. Propozycje PiS, aby 
przywrócić zerową stawkę 
VAT dla żywności nie docze-
kały się odpowiedzi rządzą-
cych. – Wydatki na żywność 
stanowią poważną pozycję 
w miesięcznych budżetach 
przede wszystkim najbied-
niejszych rodzin i to w nich 
ta podwyżka najbardziej ude-
rza – mówi Stanisław Szwed.

Dodaje, że PiS zapropono-
wał obecnemu rządowi sposób 
również na uniknięcie podwy-
żek energii. Klub Parlamentar-
ny Prawa i Sprawiedliwości 
złożył projekt ustawy zamra-
żającej ceny na podobnych za-
sadach, na jakich rozwiązanie 
to skutecznie działało przez 
ostatnie dwa lata. – Projekt 

zaległ gdzieś w czeluściach 
gabinetu marszałka Szymona 
Hołowni i nic nie wskazuje, 
żeby koalicja była zaintereso-
wana nawet pochyleniem się 
nad działaniami chroniącymi 
budżety polskich rodzin. Do-
mowe wydatki zostaną zde-
molowane przez nieudolność 
tego rządu – dodaje Stanisław 
Szwed. Przypomnijmy, że po 
wybuchu wojny na Ukrainie 
światowe ceny nośników ener-
gii znacząco wzrosły, co prze-
łożyło się na ceny pozostałych 
produktów. Rząd Zjednoczo-
nej Prawicy zawiesił wtedy 
VAT na żywność, ograniczył 
też możliwość podwyższania 
cen przez dostarczycieli ener-
gii i gazu, wprowadził tarcze 
osłonowe. Niestety obecny 
rząd wycofuje się z tych dzia-
łań. To właśnie niekorzystnie 

wpłynie na wysokość rachun-
ków za prąd, gaz, wodę, od-
prowadzanie ścieków itp.

Komitet Stop Podwyżkom 
rozpoczyna zbieranie podpi-
sów pod obywatelskim pro-
jektem ustawy przewidującym 
wycofanie się z podwyżek, 
które planowane są od lipca. 
Prawo i Sprawiedliwość zapo-
wiada, że z listami do podpisu 
przez Polaków dotrze nawet 
do najmniejszych miejsco-
wości, aby każdy miał możli-
wość osobiście wypowiedzieć 
się w sprawie działań rządu 
w kwestii podwyżek. – Za-
wsze podkreślaliśmy, że dzia-
łalność polityczna to dbałość 
o dobro wspólne, co w tym 
wypadku oznacza po prostu 
troskę o godne życie polskich 
rodzin. I tak działaliśmy przez 
osiem lat, znacząco podnosząc 

siłę nabywczą domowych bu-
dżetów Polaków – mówi po-
seł PiS. Podkreśla, że nie ma 
żadnych powodów, aby teraz 
wycofywać się z takiej polity-
ki wspierania obywateli.

Komitet Stop Podwyż-
kom liczy, że do 15 czerw-
ca zbierze ponad 100 tysięcy 

podpisów, co pozwoli zło-
żyć do Marszałka Sejmu pro-
jekt ustawy wycofującej się 
z podwyżek. Marszałek bę-
dzie zobowiązany go proce-
dować, co umożliwi jeszcze 
przed 1 lipca zatrzymać pod-
wyżki. (R)

StaniSław Szwed,
poseł Prawa i Sprawiedliwości:

wszystkich Polaków, wszystkie 
gospodarstwa domowe czekają 
w najbliższych miesiącach dra-
styczne podwyżki cen energii. 
działania rządu, aby ochronić 
przed tak wielkimi wydatka-
mi obywateli, wyglądają dość 
nieporadnie. a przecież przez 
decyzję o rezygnacji z zerowej 
stawki Vat na żywność już teraz 

w sklepach płacimy więcej. Po 
naszych wezwaniach i ostrze-
żeniach wprowadzone zostały 
pewne mechanizmy osłonowe, 
ale oceniamy je jako działania 
propagandowe, bowiem będą 
dotyczyć bardzo małej grupy oby-
wateli. Czyli nic nowego, donald 
tusk przed wyborami obiecuje, 
a później totalna klapa, tak jak 
z wolną kwotą bez podatku do 
60 tys. zł.
dlatego głośno podkreślamy 
konieczność przedłużenia dzia-
łań, które od dwóch lat chroniły 
polskie rodziny przed skutkami 
wysokich cen. nasz rząd robił 
to skutecznie, wyraźnie poka-
zując, że jest to możliwe. toteż 
nie ma wytłumaczenia – poza 
nieudolnością rządzących – dla-
czego teraz tak się nie dzieje. 
Polacy mają prawo do rządo-
wego wsparcia i takich decyzji 
oczekujemy od rządu donalda 
tuska.

AKTUALNOŚCI
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z prac poselskich

Gdzie kapturek?

Majowe spotkanie Uni-
wersytetu Wolnego Czasu 
w Miejsko-Gminnym Ośrod-
ku Kultury w Wilamowicach 
przebiegło pod mrożącym 
krew w żyłach znakiem 
zapytania o losy Kaptur-
ka. Słuchacze obejrzeli bo-
wiem spektakl teatralny pt. 
„Czerwony Kapturek – bez 
kapturka”, zaprezentowany 
przez grupę teatralną „Te-
atr i My”, działającą przy 
zaprzyjaźnionym Gminnym 
Ośrodku Kultury w Buczko-

wicach, w reżyserii Eweliny 
Jakubiec-Piznal.

Znana bajka w takim wy-
daniu okazała się demaska-
torską historią odkrywającą 
kulisy zdarzeń z przeszłości 
występujących w nich po-
staci. A że aktorki wykazały 
się dużym zaangażowaniem, 
spontanicznością i poczuciem 
humoru, uśmiechu było co 
nie miara i spektakl spotkał 
się z bardzo entuzjastycznym 
odbiorem publiczności i owa-
cjami na stojąco. (R)

tłumna majóWka
Sprzyjające warunki 

pogodowe w połączeniu 
z ciekawymi wydarzenia-
mi przyczyniły się do tego, 
że na długi majowy week-
end wiele osób wybrało się 
do Szczyrku.

Uwagę rodzin z dziećmi 
przykuł odbywający się od 1 
do 5 maja Bajkowy Festiwal 
Słodkości i Smaku. Na placu 
św. Jakuba atrakcji dla uczest-
ników było co niemiara. Spe-
cjalna strefa Bolka i Lolka, 
dmuchańce, balonowa ścian-
ka do zdjęć i festiwalowy miś, 
warsztaty kulinarne dla naj-
młodszych i dorosłych, ro-
dzinne zabawy oraz konkursy 
z nagrodami czy wreszcie sto-
iska z pysznymi słodkościami 
i przysmakami z różnych za-
kątków świata – na nudę nikt, 
kto przybył w pierwsze majo-
we dni do Szczyrku, narzekać 
nie mógł.

Chętnych do wspólnej zaba-
wy nie zabrakło także podczas 
obchodzonego 4 maja Dnia 
Strażaka, przygotowanego 
przez Ochotniczą Straż Pożar-
ną w Szczyrku. Zainteresowa-

ni przemierzaniem górskich 
szlaków skorzystać mogli rów-
nież w sobotę z udziału w akcji 
„Przewodnik czeka” i zdobyć 
szczyt Skrzycznego w towa-
rzystwie ratownika Górskiego 
Ochotniczego Pogotowia Ra-
tunkowego. Natomiast wraz 
z ponownym otwarciem kolei 
linowych po przeglądach tech-
nicznych przemierzano Pętlę 
Szczyrkowską, a więc rekre-
acyjną trasę łączącą przejazdy 
w komfortowych warunkach ze 
spacerem w górach. (Ma)
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Bezpieczny senior
Mirosława Nykiel, po-

słanka Platformy Oby-
watelskiej,  kandyduje 
w najbliższych wyborach 
do Parlamentu Europej-
skiego. To z tego poziomu 
chce zadbać szczególnie 
o to, aby w coraz szyb-
ciej starzejącym się spo-
łeczeństwie wprowadzić 
rozwiązania służące bez-
pieczeństwu seniorów.

Jak podkreśla Mirosła-
wa Nykiel, seniorzy chcą 
być aktywni  i  spędzać 
swój wolny czas z rówie-
śnikami. Zależy im także 
na tym, by czuć się na co 
dzień bezpiecznie. – Kiedy 
poprzednio kandydowałam 
do europarlamentu miałam 
w swoim programie opa-
ski SOS dla seniorów. Ten 
postulat niezmiennie uwa-
żam za bardzo ważny. Aby 
wprowadzić opaski na szer-
szą skalę, można skorzy-
stać z pieniędzy unijnych 
i już w tak prosty sposób 
zatroszczyć się o poczucie 
bezpieczeństwa – wyjaśnia 
posłanka Platformy Obywa-
telskiej.

Nieprzypadkowo w Biel-
sku-Białej, gdzie w ostatnich 

latach stworzone zostały 
przyjazne warunki również 
dla osób starszych, a obec-
nie funkcjonuje z powodze-
niem osiem klubów seniora, 
Mirosława Nykiel zainau-
gurowała swoją kampanię. 
Wsparcia posłance udzielili 
m.in. wieloletni europoseł 
i przewodniczący Parla-
mentu Europejskiego Jerzy 
Buzek, marszałek woje-

wództwa śląskiego Wojciech 
Saługa czy prezydent Biel-
ska-Białej Jarosław Klima-
szewski. – To osoba pełna 
energii, niezwykle aktywna 
i zaangażowana w sprawy 
swojego regionu, zawsze 
gotowa do działania – mó-
wili zgodnie.

Na spotkanie dotyczące 
seniorów zawitała także do 
stolicy Podbeskidzia Ma-

rzena Okła-Drewnowicz, 
minister do spraw polityki 
senioralnej. Zwróciła uwagę, 
że starzenie się polskiego, 
ale i europejskiego społe-
czeństwa to fakt, a w ślad 
za nim pojawia się koniecz-
ność systemowych rozwiązań 
w zakresie opieki długoter-
minowej. Zapowiedziała, że 
w ramach Krajowego Planu 
Odbudowy znajdą się fundu-
sze na tzw. bon senioralny, 
który jest pozytywnie ocenia-
ny. Świadczenie wynieść ma 
docelowo połowę minimal-
nego wynagrodzenia, czyli 
około 2 tys. zł z przeznacze-
niem dla osób aktywnych za-
wodowo powyżej 45. roku 
życia, które sprawują opie-
kę nad seniorem.

– To dobry pomysł, bo 
pomoc finansowa przełoży 
się na właściwą organiza-
cję opieki nad bliską oso-
bą, a jednocześnie umożliwi 
pozostanie na rynku pra-
cy – przyznaje Mirosława 
Nykiel. Zwraca uwagę, że 
obecny rząd konsekwentnie 
i rozsądnie realizuje już za-
łożenia programu „Polska se-
niora”, którego konsultacje 
odbywały się także w Biel-
sku-Białej. (R)

WYDARZENIA

MiRoSława nykiel,
posłanka Platformy  
obywatelskiej:

Słowo „bezpieczeństwo” ma w 
moim programie wyjątkowo 
ważne miejsce i dotyczy wła-
ściwie wszystkich aspektów 
funkcjonowania naszego spo-

łeczeństwa. troska o seniorów 
także się w to wpisuje. Uważam, 
że cały czas trzeba szczególnie 
pamiętać o osobach starszych i 
dbać na wszelkie sposoby o to, 
aby okres jesieni życia spędzali 
spokojnie i zdrowo.
Czerwcowe wybory do Parla-
mentu europejskiego będą naj-
ważniejszymi w historii naszego 
już 20-letniego członkostwa 
unijnego. Mamy dwie drogi – 
albo pozostać na zachodzie i 
nadal rozwijać się w poczuciu 
bezpieczeństwa we wspólnocie 
europejskiej, albo skierować się 
ku destrukcyjnym wartościom 
wschodu, jakie usiłuje forsować 
dzisiejsza opozycja z Prawem i 
Sprawiedliwością na czele.

Witaj maj! trzeci maj...
Narodowe Święto Trze-

ciego Maja upamiętniają-
ce uchwalenie Konstytucji 
1791 w Jaworzu jak co roku 
obchodzone było bardzo 
uroczyście. W ten sposób 
mieszkańcy oddają hołd 
narodowym wartościom 
i złożonym przez poprzednie 
pokolenia ofiarom dla wolno-
ści i niepodległości Rzeczy-
pospolitej.

W południe 3 maja 2024 
r. w kościele Opatrzności 
Bożej odprawiono uroczy-
stą mszę św. za Ojczyznę 
oraz strażaków z Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Jaworzu. 

Po zakończeniu nabożeństwa 
uczestnicy przemaszerowali 
pod Pomnik Marszałka Józe-
fa Piłsudskiego oraz Pomnik 
Ofiar II Wojny Światowej, 
idąc w towarzystwie podnio-
słej muzyki Orkiestry Dę-
tej Glorieta.

Przy każdym z pomników 
złożono kwiaty, symbolizu-
jące szacunek i pamięć dla 
tych, którzy walczyli o wol-
ność i niepodległość Polski. 
Aktywny udział wzięli zuchy 
z 22. Grunwaldzkiej Gromady 
Zuchowej „Leśne Duszki” oraz 
harcerze z 11. Grunwaldzkiej 
Wielopoziomowej Drużyny 
Harcerskiej „Impessa”. (R)
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medale solich-talandy
Magdalena Solich-Ta-

landa z Bestwiny zwycięży-
ła w klasyfikacji generalnej 
zawodów Pucharu Świata 
w Łodzi.

Na pływalni Zatoki Sportu 
Politechniki Łódzkiej w dniach 
1-4 maja przeprowadzono za-
wody z cyklu Pucharu Świata 
oraz Basenowych Mistrzostw 
Polski we freedivingu, czyli 
nurkowaniu na wstrzymanym 
oddechu. W tych zmaganiach 
wzięło udział blisko 40 zawod-
niczek i zawodników, rywalizu-
jących w konkurencjach statyki 
i dynamiki. W tej dyscyplinie do 
ścisłej światowej czołówki nale-
ży Magdalena Solich-Talanda, 
rekordzistka globu w pływaniu 
w monopłetwie oraz płetwach 
podwójnych. I tym razem nie za-
wiodła oczekiwań, wygrywając 
klasyfikację generalną.

Łącznie Magdalena So-
lich-Talanda zdobyła sześć 
krążków, gdyż Puchar Świa-
ta był jednocześnie Mistrzo-
stwami Polski. Freediverka 
prowadzona przez trenera 
i zarazem męża Mateusza 
Talandę zwyciężyła w kon-
kurencji DYN-BF (pływa-
nie dynamiczne w płetwach 
podwójnych), zajęła drugie 
miejsce w DNF (pływanie 

dynamiczne bez płetw) oraz 
w DYN (pływanie dynamicz-
ne z płetwami), to pozwoliło 
jej zająć miejsce na szczycie 
tabeli obejmującej wszyst-
kie starty.

Z a w o d y  b y ł y  s z a n -
są na zdobycie kwalifikacji 
do mistrzostw świata, któ-
re na początku lipca odbę-
dą się w Belgradzie. Ponadto 
wchodzą one w cykl elimi-
nacji do World Games, czyli 
igrzysk sportów nieolimpij-
skich. Impreza ta odbędzie 
się przyszłym roku w wakacje 
w chińskim Czengdu. (UGB)
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dzień stracha polneGo

Gminny Ośrodek Kultury 
w Jasienicy oraz Galeria Au-
torska Floriana Kohuta „Pod 
Strachem Polnym” zaprasza-
ją na Dzień Stracha Polnego.

Impreza odbędzie się 
w sobotę 1 czerwca na tere-
nie amfiteatru przy filii GOK 
w Rudzicy.

W programie m.in.:
 korowód strachów polnych
 konkurs „Najciekawsze 
Strachy Polne”
 malowanie obrazu „Z ze-
szytu plenerowego” na żywo 
przez artystę Floriana Kohuta 
z towarzyszeniem Zespołu Re-
gionalnego „Dudoski”

 pokaz flamenco w wykona-
niu Szkoły Tańca Fuego Fla-
menco
  koncert zespołu Koniec 
Świata
  impreza taneczna z zespo-
łem vEKs Band
  Fire Show w wykonaniu 
Teatru Ognia „Inferis”
 pokaz szermierki japońskiej 
– Szkoła Samurajów Taihokai

W trakcie imprezy zapra-
szamy do Galerii Autorskiej 
Floriana Kohuta „Pod Stra-
chem Polnym” – galeria bę-
dzie czynna od 8.00 do 15.00.

A t r a k c j e  d l a  n a j -
młodszych – bezpłatny 
ogród dmuchańców.
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NSZZ „Solidarność” Regionu Podbeskidzie

piknik rodzinny 2024
Zapraszamy wszystkich naszych związ-

kowców wraz z rodzinami na piknik, orga-
nizowany przez Region Podbeskidzie NSZZ 
„Solidarność”. Odbędzie się on w sobotę 8 
czerwca w Bystrej koło Bielska-Białej.

Będzie to dzień pełen wrażeń dla całych ro-
dzin. Wszystkie atrakcje dla dzieci będą darmo-
we! Na miejscu będzie opieka profesjonalnej 
i kreatywnej ekipy z wieloletnim doświadcze-
niem. Zapraszamy do uczestnictwa w kon-
kursach z nagrodami dla dzieci i dorosłych. 
W trakcie festynu przygrywać będzie kapela 
„The Klappers”.

W razie dodatkowych pytań lub rezerwacji 
wejściówek prosimy o kontakt z przewodniczą-

cymi Organizacji Zakładowych NSZZ „Soli-
darność”.

UWAGA: Region nie prowadzi sprzedaży 
indywidualnej wejściówek.

By WypadkóW przy pracy Było mniej...

seminarium Bhp
26 kwietnia 2024 roku podbeskidzka „So-

lidarność” zorganizowała seminarium BHP, 
by uczcić Światowy Dzień Pamięci Ofiar Wy-
padków przy Pracy i Chorób Zawodowych. 
Pamiętano też o tych, którzy w takich wypad-
kach stracili życie.

Na początku uczestnicy spotkania złożyli 
kwiaty i znicze przy obelisku, upamiętniającym 
podbeskidzkich związkowców, którzy stracili 
życie w trakcie wypełniania swych obowiąz-
ków służbowych. Byli to Jan Frączek, Stanisław 
Olejak i Aleksandra Polak. – Pamiętamy o nich, 
ale też robimy wszystko, aby takich ofiar było 
jak najmniej, by nie było ich wcale. Stąd to na-
sze seminarium – podkreślił przewodniczący 
podbeskidzkiej „Solidarności” Marek Bogusz 
przed rozpoczęciem szkolenia. Przypomniał też 
zmarłego kilka dni wcześniej solidarnościowego 
inspektora pracy Andrzeja Grygnego.

W seminarium wzięło udział ponad 80 osób 
– byli to zakładowi i oddziałowi społeczni in-

spektorzy pracy oraz przedstawiciele służb BHP 
z firm i instytucji z terenu Regionu Podbeski-
dzie. Spotkanie prowadzili przewodniczący pod-
beskidzkiego Klubu SIP Krzysztof Talaga oraz 
odpowiedzialny za związkowe szkolenia skarb-
nik ZR Andrzej Kołodziejski. Jako prelegenci 
wystąpili dyrektor Oddziału ZUS w Bielsku-
-Białej Marcin Tomecki (temat: Świadczenia 
z ZUS z tytułu wypadków przy pracy) oraz 
kierownik bielskiego oddziału PIP Karol Pie-
trasina (Statystyki wypadków przy pracy na te-
renie Podbeskidzia).

krzyże dla zasłużonych
Dwukrotnie w maju w warszawskim 

Belwederze miały miejsce uroczystości 
wręczenia wysokich odznaczeń państwo-
wych, nadanych przez Prezydenta RP 
Andrzeja Dudę zasłużonym opozycjoni-
stom, działaczom społecznym i związko-
wym. Miło nam poinformować, że wśród 
odznaczonych znaleźli się także reprezen-
tanci naszego regionu.

W trakcie uroczystości, która odbyła się 
7 maja, Krzyż Kawalerski Orderu Odrodze-
nia Polski otrzymał Bogdan Szozda, działacz 
„Solidarności” Fabryki Samochodów Mało-
litrażowych w Bielsku-Białej, opozycjonista, 
uczestnik bielskiego Duszpasterstwa Ludzi 

Pracy, a także działacz Polskiego Czerwone-
go Krzyża (m.in. uczestnik wielu transportów 
z pomocą humanitarną do krajów ogarnię-
tych wojnami lub dotkniętych klęskami ży-
wiołowymi). Obecnie Bogdan Szozda jest 
prezesem bielskiego Stowarzyszenia „Pod-
beskidzie Wspólna Pamięć”.

Dziesięć dni później w tym samym miej-
scu takie samo odznaczenie – Krzyż Ka-
walerski OOP – otrzymała Anna Frączek, 
także związana z „Solidarnością” Fabryki 
Samochodów Małolitrażowych w Bielsku-
-Białej, działająca wraz ze swoim mężem śp. 
Janem Frączkiem w podziemnych strukturach 
związkowych. Do niedawna Anna Frączek 
była szefową podbeskidzkiej Sekcji Emery-

tów i Rencistów NSZZ „Solidarność”. Jest 
też członkiem Stowarzyszenia „Podbeskidzie 
Wspólna Pamięć”.

W trakcie tej samej uroczystości w Bel-
wederze za zasługi w działalności na rzecz 
przemian demokratycznych w Polsce Zło-
tym Krzyżem Zasługi uhonorowany został 
Szczepan Zdunek, który w 1981 roku próbo-
wał zakładać związki zawodowe w bielskiej 
Komendzie Miejskiej Milicji Obywatelskiej. 
Spotkały go za to nie tylko służbowe szyka-
ny zakończone zmuszeniem do odejścia ze 
służby, ale także internowanie tuż po wpro-
wadzeniu stanu wojennego.

Wszystkim odznaczonym serdecznie gra-
tulujemy!

słoWa ŚWięteGo jana paWła ii Wciąż aktualne

Brońcie krzyża!
22 maja minęła 29. rocznica niezwykłej pielgrzymki Ojca Świętego Jana Pawła II. Była to 

jedyna nieoficjalna wizyta papieża w ojczyźnie, do tego najkrótsza (trwała zaledwie kilkana-
ście godzin!) i ograniczona do terenu tylko jednej diecezji – utworzonej trzy lata wcześniej 
diecezji bielsko-żywieckiej. Jan Paweł II odwiedził wówczas Skoczów, Bielsko-Białą i Żywiec. 
W pierwszym z tych miast podczas mszy św. na Kaplicówce Ojciec Święty wygłosił bardzo 
ważną, wciąż aktualną homilię. Przypominamy jej fragmenty dzisiaj, gdy zapadają decyzje 
rządców, rugujące krzyże z miejsc publicznych w imię… tolerancji:

Nasza Ojczyzna stoi dzisiaj przed wieloma 
problemami społecznymi, gospodarczymi, tak-
że politycznymi. Trzeba je rozwiązywać mądrze 
i wytrwale. Jednak najbardziej podstawowym pro-
blemem pozostaje sprawa ładu moralnego. Ten 
ład jest fundamentem życia każdego człowieka 
i każdego społeczeństwa. Dlatego Polska woła 
dzisiaj nade wszystko o ludzi sumienia! Być czło-
wiekiem sumienia, to znaczy przede wszystkim 
w każdej sytuacji swojego sumienia słuchać i jego 
głosu w sobie nie zagłuszać, choć jest on nieraz 
trudny i wymagający; to znaczy angażować się 
w dobro i pomnażać je w sobie i wokół siebie, 
a także nie godzić się nigdy na zło, w myśl słów 
św. Pawła: „Nie daj się zwyciężyć złu, ale zło do-
brem zwyciężaj!” (Rz 12, 21). Być człowiekiem 
sumienia, to znaczy wymagać od siebie, podno-
sić się z własnych upadków, ciągle na nowo się 
nawracać. Być człowiekiem sumienia, to znaczy 
angażować się w budowanie królestwa Bożego: 
królestwa prawdy i życia, sprawiedliwości, mi-
łości i pokoju, w naszych rodzinach, w społecz-
nościach, w których żyjemy i w całej Ojczyźnie; 
to znaczy także podejmować odważnie odpo-
wiedzialność za sprawy publiczne; troszczyć się 
o dobro wspólne, nie zamykać oczu na biedy i po-
trzeby bliźnich, w duchu ewangelicznej solidarno-
ści: „Jeden drugiego brzemiona noście” (Ga 6, 2). 
Pamiętam, że powiedziałem te słowa w Gdańsku 
podczas odwiedzin w 1987 r. na Zaspie.

(…) Wbrew pozorom, praw sumienia trze-
ba bronić także dzisiaj. Pod hasłami tolerancji, 
w życiu publicznym i w środkach masowego 
przekazu szerzy się nieraz wielka, może coraz 
większa nietolerancja. Odczuwają to boleśnie 
ludzie wierzący. Zauważa się tendencje do 
spychania ich na margines życia społecznego, 
ośmiesza się i wyszydza to, co dla nich stanowi 
nieraz największą świętość. Te formy powra-
cającej dyskryminacji budzą niepokój i muszą 
dawać wiele do myślenia (…).

Dzisiaj, kiedy zmagacie się o przyszły kształt 
życia społecznego i państwowego, pamiętajcie, 
iż zależy on przede wszystkim od tego, jaki bę-
dzie człowiek – jakie będzie jego sumienie (…). 
Na drogach ludzkich sumień, nieraz tak trud-
nych i tak bardzo powikłanych, Bóg postawił 
wielki drogowskaz, który życiu ludzkiemu na-
daje kierunek i ostateczny sens. Jest nim krzyż 
Pana naszego Jezusa Chrystusa (…). 

Na tym wielkim wirażu ojczystej historii, kie-
dy decyduje się przyszły kształt Rzeczypospolitej, 
papież – wasz rodak, nie przestaje was prosić, 
abyście to dziedzictwo Chrystusowego krzyża na 
nowo z wiarą i miłością przyjęli. Abyście krzyż 
Chrystusa na nowo, w sposób wolny i dojrzały 
wybrali, tak jak wybrał go kiedyś św. Jan Sar-
kander i tylu innych świętych i męczenników. 
Abyście podjęli odpowiedzialność za obecność 
krzyża w życiu każdego i każdej z was, w życiu 
waszych rodzin i w życiu tej wielkiej wspólnoty, 
jaką jest Polska. Brońcie go!

  
Ten sam temat podjął Ojciec Święty trzy 

lata później 6 czerwca 1997 r., odprawiając 
mszę św. w Zakopanem u stóp Giewontu, na 
którym od wieku stoi krzyż. Jan Paweł II mó-
wił wówczas: „Umiłowani bracia i siostry, nie 
wstydźcie się krzyża. Starajcie się na co dzień 
podejmować krzyż i odpowiadać na miłość 
Chrystusa. Brońcie krzyża, nie pozwólcie, aby 
Imię Boże było obrażane w waszych sercach, w 
życiu społecznym czy rodzinnym. Dziękuj-
my Bożej Opatrzności za to, że krzyż powró-
cił do szkół, urzędów publicznych, szpitali. 
Niech on tam pozostanie! Niech przypomina o 
naszej chrześcijańskiej godności i narodowej 
tożsamości, o tym, kim jesteśmy i dokąd zmie-
rzamy, i gdzie są nasze korzenie. Niech przypo-
mina nam o miłości Boga do człowieka, która w 
krzyżu znalazła swój najgłębszy wyraz”.
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skontaktuj się z nami
osoby zainteresowane przynależnością do związku zawodowego „Solidarność” lub mające problemy w swoich zakładach pracy 
proszone są o kontakt z zarządem Regionu Podbeskidzie nSzz „Solidarność” lub terenowymi oddziałami naszego związku. 

zaRzĄd ReGionU PodBeSkidzie  
nSzz „SolidaRnoŚĆ”

43-300 Bielsko-Biała, ul. adama asnyka 19

Sekretariat 
tel. 33 812 67 90; e-mail: bbial@solidarnosc.org.pl

dział Rozwoju związku 
tel. 530 760 060; 

tel. 33 812 67 90 
e-mail: drz.bbial@solidarnosc.org.pl

dział Szkoleń 
tel. 33 812 67 52; e-mail: skarb.bbial@solidarnosc.org.pl

dział Prawny 
tel. 33 812 67 53; e-mail: prawnicy.bbial@solidarnosc.org.pl

SiedziBy oddziałÓw

Cieszyn, ul. Głęboka 58 
koordynator – Michał Marek tel. 609 436 566,  
e-mail: michal.bbial@solidarnosc.org.pl

oświęcim, ul. Śniadeckiego 21
koordynator – Joanna Czerwik tel. 506 194 984,  
e-mail: j.czerwik.bbial@solidarnosc.org.pl

Skoczów, ul. Bielska 18 
koordynator – Mariusz niedbalski tel. 786 320 390,  
e-mail: zwiazkisummit@gmail.com

Żywiec - Sucha Beskidzka
Żywiec, al. Piłsudskiego 56
koordynator – łukasz lewandowski tel. 506 194 978,  
e-mail: sekr.bbial@solidarnosc.org.pl

na ulicach WarszaWy…

idzie, idzie podBeskidzie!
Blisko 700 związkowców z „Solidarności” 

Regionu Podbeskidzie wzięło udział w ogólno-
polskiej manifestacji, która odbyła się w pią-
tek 10 maja 2024 roku w Warszawie.

Protest, zorganizowany pod hasłem „Precz 
z Zielonym Ładem”, był wspólną inicjatywą 
związkowców z NSZZ „Solidarność” i rolni-
ków zrzeszonych w NSZZ RI „Solidarność”.

– Dziękuję wszystkim, którzy wzięli udział 
w tej gigantycznej manifestacji. Dziękuję za 

podjęty trud i za wielogodzinny marsz przez 
stolicę. Pokazaliśmy rządzącym, że nie będzie 
naszej zgody na rujnowanie polskiej gospodarki, 
rolnictwa i budżetów domowych w imię jakichś 
obłąkańczych pomysłów biurokratów z Brukseli 
czy Berlina. Teraz zachęcam wszystkich do pod-
pisywania wniosków o przeprowadzenie ogól-
nopolskiego referendum w sprawie Zielonego 
Ładu – powiedział po zakończeniu wielogodzin-
nej manifestacji przewodniczący podbeskidzkiej 
„Solidarności” Marek Bogusz.

Wszelkie informacje na temat kampanii „precz z zielonym 
Ładem” oraz wnioski referendalne znaleźć można na stronie: 
WWW.preczzzielonymladem.pl.
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POWIAT BIELSKI

droGoWe inWestycje
Powiat Bielski pozyskał kwotę 3,4 mln zł dofi-

nansowania na modernizację drogi powiatowej w 

Zabrzegu. Trwają tymczasem również inne prace 

drogowe.

Dofinansowanie dotyczy 
ulicy Sikorskiego i pochodzi 
z rezerwy subwencji ogólnej 
na ten rok z Ministerstwa In-
frastruktury. Mowa o pierw-
szym etapie przedsięwzięcia, 
a więc rozbudowie i prze-
budowie odcinka drogi od 
skrzyżowania z ul. Waryń-
skiego do skrzyżowania z ul. 
Zabrzeską.

Jak podkreśla starosta 
bielski Andrzej Płonka, to 
długo oczekiwana przez 
mieszkańców inwestycja na 
głównej drodze w Zabrzegu 
w gminie Czechowice-Dzie-
dzice. – Modernizacja bę-
dzie miała znaczący wpływ 

na poprawę bezpieczeństwa 
przede wszystkim pieszych 
mieszkańców. Obecnie na 
tym odcinku ul. Sikorskiego 
nie ma chodnika ani pobocza. 
Oprócz budowy chodnika na 
całej długości drogi, posze-
rzymy jezdnię, powstanie 
też kanalizacja deszczowa – 
mówi starosta Andrzej Płon-
ka.

Informacja o uzyskaniu 
dofinansowania na zadanie 
„Rozbudowa i przebudowa 
drogi powiatowej nr 4425S 
ul. Sikorskiego w Zabrzegu 
na odc. od skrzyżowania z ul. 
Waryńskiego do skrzyżowa-
nia z ul. Zabrzeską – etap 

I” zbiegła się z ogłoszeniem 
przetargu. Droga zostanie 
zmodernizowana jeszcze 
w tym roku.

Warto dodać, że trwają 
przygotowania oraz prace 
przy kolejnych drogach na 
terenie regionu. Zarząd Dróg 
Powiatowych w Bielsku-Bia-
łej przekazał plac budowy 
wykonawcy modernizacji 

drugiego etapu ul. Bukow-
skiej w Czańcu, podpisano 
też umowę z wykonawcą 
na przebudowę i budowę ul. 
Strumieńskiej w Jasienicy. Ta 
ostatnia inwestycja jest reali-
zowana w formule „Projek-
tuj i buduj”, do końca roku 
ma powstać dokumentacja, 
a sama przebudowa rozpo-
cząć w następnym roku. (MF)

lepiej zapobiegać 
niż leczyć

Uczniowie szkoły podsta-
wowej z Kaniowa okazali się 
najlepsi w VII Powiatowym 
Konkursie „Lepiej zapobie-
gać, niż leczyć”. W finale 
pokonali 9 zespołów z in-
nych szkół.

Za nami zmagania finało-
we kolejnej edycji konkursu, 
który dowodzi, że decydujący 
wpływ na nasze zdrowie mamy 
my sami. – Uczymy naszych 
najmłodszych mieszkańców, 
że to codzienne decyzje o tym, 
co jemy czy jak spędzamy wol-
ny czas, mają wpływ na to, czy 
w przyszłości będziemy często 
potrzebować pomocy lekarza 
– mówi Lucyna Majewska, 
naczelniczka Wydziału Zdro-
wia w Starostwie Powiatowym 
w Bielsku-Białej, która witała 
uczestników z Barbarą Więzik, 
wicedyrektor Szkoły Podstawo-
wej im. Jana Pawła II w Pisa-
rzowicach, gdzie odbyła się 
finałowa rywalizacja.

W tegorocznej edycji kon-
kursu wzięły udział wszyst-
kie gminy powiatu bielskiego. 
Rywalizacja rozpoczęła się 
od promocji wiedzy na temat 
zdrowego stylu życia w szko-
łach podstawowych. Na tym 
etapie wybrano 3-osobowe 
zespoły. Następnie w etapie 
gminnym ponad 120 uczniów 
z 41 szkół pisało test wiedzy. 
W powiatowym finale, który 

odbył się w szkole w Pisarzo-
wicach, spotkało się najlep-
szych 10 drużyn. Rywalizacja 
odbywała się poprzez zabawę. 
Młodzież mogła się poczuć jak 
w telewizyjnym programie 
Master Chef, przygotowując 
zdrowy posiłek. Uczestni-
cy mieli też za zadania m.in. 
zaprojektowanie plakatu na 
wylosowany temat, np. o ano-
reksji, uzależnieniach i zdro-
wiu psychicznym, udzielenie 
pierwszej pomocy czy wyka-
zanie się sprawnością.

We wszystkich zadaniach 
bezkonkurencyjni okazali się 
uczniowie ze Szkoły Podstawo-
wej im. T. Kościuszki w Ka-
niowie. Drugie miejsce zajęli 
gospodarze ze Szkoły Podsta-
wowej im. Jana Pawła II w Pi-
sarzowicach, na trzecim stopniu 
podium stanęli reprezentanci 
Szkoły Podstawowej im. B. 
Chrobrego w Rybarzowicach.

Komisja konkursowa pra-
cowała pod przewodnictwem 
Justyny Hetnał, pełnomocni-
ka burmistrza Wilamowic ds. 
Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych. 
Zmagania młodzieży obser-
wowali, a następnie wręczali 
nagrody: Dorota Nikiel, czło-
nek Zarządu Powiatu w Biel-
sku-Białej, Andrzej Kołtun, 
sekretarz gminy Wilamowice, 
oraz Helena Byrdy-Przybyła, 
radna powiatowa. (MF)

autoBusy przyjazne W terenie
Przedstawiciele Beskidz-

kiego Związku Powiato-
wo-Gminnego podpisali 
w środę 15 maja umowę na 
zakup 6 nowych autobusów 
typu midi marki Mercedes. 
Będą jeździć w barwach 
Komunikacji Beskidzkiej 
po trasach w gminach po-
wiatu bielskiego.

Związek grupujący samo-
rządy z regionu na zakup au-
tobusów pozyskał 6,4 mln zł 
dofinansowania z Rządowego 
Funduszu Polski Ład – Pro-
gramu Inwestycji Strategicz-
nych. Łącznie nowy tabor ma 
kosztować blisko 10,5 mln zł, 
toteż kwotę uzupełni 11 samo-
rządów ze swoich budżetów, 
a więc Powiat Bielski, miasto 
Szczyrk oraz gminy Buczko-
wice, Wilkowice, Jaworze, 
Jasienica, Wilamowice, Be-
stwina, Porąbka, Kozy i Kęty 
z sąsiedniego powiatu oświę-
cimskiego już w wojewódz-
twie małopolskim.

Nowe pojazdy to autobu-
sy średnie – midi, o długości 
10,5 metrów, marki Merce-
des Benz. Producent zostały 

wybrany w drodze przetargu. 
To niskopodłogowe diesle, 
spełniające najwyższą eko-
logiczną normę Euro 6. Są 
to pojazdy przyjazne osobom 
niepełnosprawnym i matkom 
z dziecięcymi wózkami. Na 
wyposażenie składać się bę-
dzie m.in. klimatyzacja, sys-
tem dynamicznej informacji 
pasażerskiej, monitoring we-

wnętrzny i zewnętrzny. Wśród 
udogodnień dla podróżnych 
będzie także możliwość do-
ładowania telefonu komórko-
wego podczas jazdy. Pojazdy 
mogące przewieźć jednorazo-
wo 75 osób będą miały blisko 
30 miejsc siedzących. – Zale-
żało nam na autobusach typu 
midi, które lepiej sobie radzą 
na wąskich i osiedlowych dro-

gach, na których 12-metrowe 
pojazdy mają problem z za-
wracaniem – zaznacza Paweł 
Sadza, prezes Komunikacji 
Beskidzkiej, której tabor zo-
stanie wzbogacony.

Mercedesy Citaro K po-
winny wyjechać na drogi po-
wiatu bielskiego i sąsiednich 
gmin na przełomie września 
i października. (MF)

Umowę podpisali albert Milde z daimler Buses Polska Sp. z o.o., przewodniczący Beskidzkiego związku Powia-
towo-Gminnego Seweryn kobiela, artur konarski z daimler Buses Polska oraz wiceprzewodniczący związku 
artur Beniowski.
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andRzeJ Płonka,
starosta bielski:

informowaliśmy ostatnio, że 
kończymy bardzo ważną in-
westycję drogową w naszym 
powiecie, tzn. most na Sole w 
Porąbce. zastąpienie – jak to 
zostało przed laty określone 
– tymczasowej kładki nowo-
czesną, trwałą i bezpieczną 
konstrukcją, było oczekiwane 
przez mieszkańców od dawna. 
znacznie poprawi ich możliwo-

ści dojazdu, a tym samym ułatwi 
codzienne życie.
Cieszę się, że także kolejne in-
westycje drogowe udaje się tak 
przeprowadzić, aby mieszkańcy 
powiatu bielskiego odczuli to 
podczas dojazdu do pracy, szkoły 
czy na zakupy. Przeprowadzamy 
w tym roku ważne modernizacje, 
w których na pierwszym miej-
scu stawiamy bezpieczeństwo. 
ale przebudowy odbywają się 
całościowo: poprawiają także 
nośność drogi i komfort jazdy, 
a – co ważne dla nas jako admi-
nistratorów dróg – jednocześnie 
ich trwałość. 
Co również cieszy, to skuteczne 
pozyskiwanie kolejnych funduszy 
zewnętrznych jako dofinansowa-
nie do inwestycji. dzięki temu, 
przy udziale pieniędzy z budże-
tu Powiatu Bielskiego, możemy 
modernizować więcej i szybciej, 
a korzyść odczuwają zwłaszcza 
mieszkańcy naszych gmin.
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gmINA BESTWINA

zaproszenie na imprezy
W najbliższych tygo-

dniach społeczność sołectw 
gminy Bestwina organizuje 
szereg imprez plenerowych, 
na które zaprasza nie tylko 
mieszkańców, ale wszyst-
kich, którzy upodobali so-
bie lub chcą poznać uroki 
tutejszych terenów i miło 
spędzić czas.

Wśród wydarzeń, które 
czekają nas w najbliższym 
czasie tym największym bę-
dzie Święto Gminy Bestwina, 
którego głównym sponsorem 
będzie Gaz-System. Oprócz 
tego Zespół Szkolno-Przed-
szkolny w Janowicach za-
prasza w sobotę 8 czerwca 
na XVII Janowicki Rajd Ro-
werowy. Zbiórka zacznie się 
o godz. 13 na terenach rekre-
acyjnych w Janowicach. Na 
pokonanie trasy długości ok. 
15,5 km przez malownicze te-
reny gminy Bestwina zaplano-
wano czas do godz. 15.30, na 
zakończenie na „rajdowców” 
czekać będą nagrody i ciepły 
posiłek. O godz. 18 rozpocz-
nie się piknik i zabawa tanecz-
na z zespołem Maxim. Choć 
można zapisywać się w dniu 
rajdu, lepiej pomyśleć o tym 
wcześniej i zadzwonić pod nu-
mer 32 215 74 29.

Kolejne zaproszenie to 
VII Piknik Rodzinny w Be-
stwince, również 8 czerwca, 
na boisku i terenach rekre-
acyjnych klubu sportowego. 
W czasie pikniku będzie or-
ganizowana zbiórka pienię-
dzy na rehabilitację i leczenie 
Bartusia. Wśród atrakcji za-
powiedziano turniej piłkar-
ski orlików z okazji 75-lecia 
KS Bestwinka, pokazy akro-

batyki sportowej, karate, 
zumby, szkół tańca, sprzętu 
strażackiego, mecz skrzatów 
oraz mam i tatów, wystawa 
broni palnej, nie zabraknie 
loterii fantowej, nagrody 
niespodzianki i stoisk gastro-
nomicznych, zajęć plastycz-
nych, dmuchańców i innych. 
Szczegółów należy szukać na 
stronie gminy: www.bestwi-
na.pl. (R)

15 CZERWCA 2024 r.
SCENA W BESTWINIE

BEZPŁATNE ZAMKI DMUCHANE 

BOGATA GASTRONOMIA

ŚWIĘTO GMINY
BESTWINA

W PROGRAMIE:

  

 9.00  - GRY I ZABAWY SPORTOWE DLA NAJMŁODSZYCH

 u15.00 - LASKI  OZGRAJ
               Zespół Regionalny „Mała Bestwina”

               Regionalny Zespół Pieśni i Tańca „Bestwina”

               Zespół Regionalny „Jasieniczanka” z Jasienicy

               Zespół Pieśni i Tańca „Ziemia Beskidzka” z Mesznej

18.00 - „SŁOWIANY” - KONCERT 
           ZABAWA TANECZNA Z ZESPOŁEM „ ALBATROS ”

SPONSOR GŁÓWNY:

GAZ-SYSTEM  jest spółką strategiczną dla polskiej gospodarki.  
Odpowiada za przesył gazu ziemnego, zarządza najważniejszymi gazociągami w Polsce oraz jest 
właścicielem Terminalu LNG im. Prezydenta Lecha Kaczyńskiego w Świnoujściu . 
Spółka zapewnia bezpieczeństwo energet yczne Polski, przyczyniając się do rozwoju europejskiego 
rynku gazu. Wszystkie inwestycje GAZ -SYSTEM są prowadzone z zastosowaniem nowoczesnych 
technologii i systemów zabezpieczeń oraz z poszanowaniem środowiska naturalnego i praw wszystkich 
interesariuszy . 
  
 

PARTNERZY: POWIAT BIELSKI, GMINA BESTWINA, MAGAZYN GMINNY,
                        KLUB SPORTOWY „MASTER” SPORT I REKREACJA, 
KGW „BESTWINIANKI”, REGIONALNY ZESPÓŁ PIEŚNI I TAŃCA „BESTWINA”

GRzeGoRz BoBoń,
wójt gminy Bestwina:

Serdecznie zapraszam do na-
szej gminy. okazji ku temu nie 
zabraknie, bowiem wraz z popra-
wą aury przygotowaliśmy liczne 
imprezy. Prezentujemy na nich 
to, co mamy najcenniejszego – 
nasze dziedzictwo aktywnie i z 
twórczą energią pielęgnowane 
przez mieszkańców. to nie tylko 

okazja do radosnej zabawy, choć 
zawsze bardzo na nią liczymy. to 
również możliwość integracji, 
poznania się wzajemnego przede 
wszystkim sąsiadów, mieszkań-
ców naszych miejscowości, ale 
także wszystkich tych osób, które 
bliżej lub dalej od granic naszej 
gminy są z nią związani, bo mają 
tu znajomych, bo już wcześniej 
byli na jednej z naszych imprez, 
bo w końcu poznali uroki nasze-
go zakątka.
w najbliższych dniach i tygo-
dniach będą to Święto Gminy 
Bestwina, Janowicki Rajd Rowe-
rowy, a także Piknik Rodzinny 
w Bestwince. z całą pewnością 
nikt się nie będzie nudził, bo 
atrakcji organizatorzy przygo-
towali bardzo dużo. oby tylko 
pogoda dopisała.

razem od 30 lat

Bestwińskie Stowarzy-
szenie „Razem” obchodziło 
uroczyście 30-lecie działal-
ności.

Placówka stowarzysze-
nia działa przy ul. gen. Si-
korskiego w Bestwinie. 30 
lat temu swoje siły połączyli 
ludzie, którzy pragnęli lep-
szej przyszłości dla niepeł-
nosprawnych dzieci, marzyli 
o tym, by miały one dach 
nad głową i swoje miejsce 
na świecie, zwłaszcza gdy 
rodziców już zabraknie. 
W niedzielę 19 maja Sto-
warzyszenie na Rzecz Osób 
z Upośledzeniem Umy-
słowym „Razem” uroczy-
ście świętowało jubileusz. 
W Ośrodku Mieszkalno-Re-
habilitacyjnym im. św. J. 
Bilczewskiego odbywała się 
z tej okazji jubileuszowa ma-
jówka składająca się z mszy 
św., części oficjalnej i arty-
stycznej.

Organizacja skupiająca 
rodziców, opiekunów i przy-
jaciół osób z niepełnospraw-
nością intelektualną założona 
została w lutym 1994 r. Dzia-
ła na obszarze Bielska-Białej, 
powiatu bielskiego i powia-
tów ościennych, a w sposób 
szczególny w gminie Bestwi-
na – tutaj w roku 2013 udało 
się zakończyć budowę domu 
stałego pobytu wraz z warsz-
tatami terapii zajęciowej. 
Dom posiada ogród, salę wi-
dowiskową, siłownię plenero-
wą i wszystko, co potrzebne, 
by mieszkańcy mogli spokoj-
nie i harmonijnie korzystać 
z różnych form rehabilitacji 
pod okiem specjalistów.

Ośrodek Mieszkalno-Re-
habilitacyjny funkcjonuje 
na zasadach domu pomocy 
społecznej, zaś samo stowa-
rzyszenie jest organizacją po-
żytku publicznego i aktywnie 
włącza się w życie gminy Be-
stwina. Niepełnosprawni od-

wiedzają tutejsze biblioteki, 
integrują się z uczniami pla-
cówek edukacyjnych, tworzą 
ozdoby świąteczne sprzeda-
wane na kiermaszu w Urzę-
dzie Gminy. – Są ważną 
częścią bestwińskiej spo-
łeczności, udowadniając, że 
życiowe trudności wspólnie, 
razem właśnie, są do poko-
nania – mówi wójt Grzegorz 
Boboń, który był gościem 
jubileuszowej uroczystości. 
Na ręce wieloletniej prezes 
Stowarzyszenia Razem Ma-
rii Sysak-Łyp złożył gratula-
cje i życzenia. Swoje talenty 
taneczne, wokalne, poetyckie 
i sceniczne zaprezentowa-
ły przedszkolaki z Bestwiny 
przygotowane przez swoje 
opiekunki, grupa teatralna 
z Razem, jak również panie 
recytujące wiersze. Zorgani-
zowano loterię fantową, li-
cytację obrazów i kiermasz 
z ozdobami wykonanymi 
przez niepełnosprawnych. (Sl)

BiBlioteka znóW najlepsza
Gminna Biblioteka Pu-

bliczna w Bestwinie po raz 
kolejny zajęła pierwszą lo-
katą w powiecie bielskim 
w rankingu „Samorządo-
we biblioteki publiczne 
województwa śląskiego wg 
agregatowego indeksu ak-
tywności w 2023 r.”.

W sobotę 8 maja obcho-
dzono Ogólnopolski Dzień 
Bibliotekarza i Bibliotek oraz 

związany z nim Tydzień Bi-
bliotek, które były dobrą 
okazją, aby złożyć życzenia 
obecnym i byłym pracowni-
kom Gminnej Biblioteki Pu-
blicznej w Bestwinie.

Jak podkreśla wójt Grze-
gorz Boboń, biblioteka 
w Bestwinie od lat zajmu-
je w rankingach o randze 
lokalnej, regionalnej i kra-
jowej czołowe lokaty. Tak 
było też w klasyfikacji za 

ubiegły rok – GBP Bestwina 
uplasowała się w powiecie 
bielskim na czele rankingu. 
„Drodzy czytelnicy – to Wa-
sza zasługa” – napisano na 
profilu społecznościowym 
biblioteki. Tutejsza pla-
cówka dysponuje bogatym 
księgozbiorem, organizuje 
też spotkania z ciekawymi 
ludźmi, zapewnia także in-
teresującą ofertę dla dzieci 
i młodzieży. (Sl)
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gmINA jASIENICA

poWstanie  
duża hala

Blisko 12 mln zł kosztować będzie rozbudowa hali sportowej w Jasienicy.  

4 mln zł na to zadanie wójt Janusz Pierzyna w 2023 r. pozyskał z Ministerstwa 

Sportu i Turystyki.

Jak wyjaśnia Janusz Pie-
rzyna, obecna hala powstała 
przed 20 laty i była wtedy jed-
ną z największych w regionie. 
Miała przede wszystkim umoż-
liwić bezproblemowe przepro-
wadzanie zajęć wychowania 
fizycznego w jasienickiej szko-
le podstawowej i gimnazjum. 
Dziś potrzeby i normy doty-
czące rozmaitych rozgrywek 
się zaostrzyły, w gminie Jasie-
nica nie ma takiej hali, w której 
można by przeprowadzać me-
cze ligowe w halowych spor-
tach zespołowych.

Rozbudowa hali rozwiąże 
te problemy. Przede wszyst-
kim budynek zostanie wydłu-
żony tak, aby zmieściły się 
w nim pełnowymiarowe bo-
iska do zdecydowanej więk-
szości gier halowych, a więc 
siatkówki, koszykówki, piłki 
ręcznej, futsalu, tenisa. Samo 
boisko zyska więc dodatko-
we ponad 8 metrów długości, 
przy zachowaniu dotychcza-
sowej szerokości 21 m, co 
w zupełności będzie wystar-
czać do spełnienia norm roz-
grywek ligowych. – To był 
jeden z najważniejszych ar-
gumentów przemawiających 
za rozbudową hali. Mieli-
śmy dobrze rokującą III-li-
gową drużynę piłki ręcznej. 
Gdy jednak awansowała do 
II ligi boisko nie spełnia-
ło już norm, więc drużyna 
przestała grać – mówi wójt. 
Dodatkowo na powiększonej 
powierzchni sali będzie moż-
na wydzielić 3 osobne boiska 
i przeprowadzać odrębne 
szkolne zajęcia sportowe.

W hali przybędzie rów-
nież sporo przestrzeni prze-

znaczonej dla widzów oraz 
na zaplecze i salkę do fit-
ness. Cały budynek będzie 
dłuższy (w stronę istniejące-
go obecnie boiska zewnętrz-
nego) o 14,5 m (do ponad 
51 metrów), a także szerszy 
o ponad 8 m (do 42 metrów). 
Na poziomie parteru oprócz 
istniejących pomieszczeń za-
plecza od strony południowej 
(boiska) powstaną dodatko-
we szatnie, pomieszczenia 
sanitarne, natryski, magazy-
ny sprzętu sportowego, sal-
ka fitness i siłownia, a także 
przestronne przejścia i klat-
ki schodowe z windą, która 
z poziomu parteru dowiezie 
widzów – przede wszyst-
kim niepełnosprawnych – 
na widownię na piętrze. Od 
zachodniej strony zostanie 
wybudowana widownia, 
pod którą będą pomieszcze-
nia techniczne.

Widownia powstanie także 
na wysokości I piętra, opasa-
jąc boisko od strony zachod-
niej, południowej i częściowo 
wschodniej, gdzie będzie są-
siadować z istniejącą już 
częścią budynku z pomiesz-
czeniami szatniowymi i sa-
nitarnymi. Łącznie zostanie 
utworzonych 500 miejsc sie-
dzących dla widzów.

Projekt rozbudowy po-
wstał już w ub.roku. Wtedy 
też z Programu Rozwoju Lo-
kalnej Infrastruktury Spor-
towej „Sportowa Polska” 
Ministerstwa Sportu i Tury-
styki wójt Janusz Pierzyna 
pozyskał 4 mln zł dofinanso-
wania. Obecnie został rozstrzy-
gnięty przetarg na wykonanie 
robót, rozbudowa będzie łącz-
nie kosztować 11 894 100 zł. 
Planuje się, że budowa potrwa 
dwa lata i w kwietniu 2026 r. 
hala zostanie otwarta. (UGJ)

noWa strażnica  
na dzień strażaka

Uroczystości tegorocz-
nego Gminnego Dnia Stra-
żaka w sobotę 11 maja 
połączono z otwarciem 
obiektu wielofunkcyjne-
go w Łazach, który mieści 
również nową strażnicę jed-
nostki OSP.

Z okazji otwarcia wójt 
Janusz Pierzyna przekazał 
druhom z Łazów tradycyj-
ny dzwon, aby przypominał 
kolejnym pokoleniom stra-
żaków o ich dziedzictwie 
i odpowiedzialności. – Dzień 
Strażaka w naszej gminie za-
wsze obchodzimy jako jedno 
z najważniejszych świąt. To 
szczególna okazja do uhono-
rowania ludzi, którzy każde-
go dnia poświęcają się, by 
pomagać innym, bez wzglę-
du na porę dnia czy nocy. 
Czasem ci, którzy tylko ob-
serwują tę służbę, mogą nie 
dostrzegać w pełni jej zna-
czenia, dopóki sami nie staną 
w obliczu niebezpieczeństwa 
i nie będą potrzebować po-
mocy. Wtedy każda sekunda 
nabiera szczególnego zna-
czenia. Dziś spotykamy się 
w sołectwie Łazy, aby wy-
razić wdzięczność naszym 
druhom ratownikom, ochotni-
kom oraz wszystkim, którzy 
przeszli szkolenia i posiadają 
potrzebną wiedzę, umiejętno-
ści i są gotowi do szybkiego 
ruszenia na pomoc drugie-

mu człowiekowi. Dzięku-
jemy także ich rodzinom za 
wsparcie, które udzielają stra-
żakom, kiedy ci poświęcają 
się służbie o różnych porach 
dnia i nocy, kosztem czasu 
spędzanego z najbliższymi 
i przyjaciółmi. Remizy są 
symbolem gotowości do po-
mocy w naszych społeczno-
ściach. To właśnie dzięki nim 
czujemy się bezpieczniej – 
mówił Janusz Pierzyna, wójt 
gminy Jasienica, a zarazem 
wiceprezes Wojewódzkiego 
Związku OSP RP w Katowi-
cach i Powiatowego Związ-
ku OSP RP w Bielsku-Białej.

Uroczystości rozpoczęły 
się od mszy św. w miejsco-
wym w kościele św. Józefa 
Robotnika koncelebrowanej 
przez proboszcza parafii św. 
Wawrzyńca w Bielowicku 
ks. Janusza Płatka, wikarego 
ks. Sławomira Suskiego i pro-
boszcza parafii ewangelickiej 
w Wieszczętach ks. Pio-
tra Janika. Po nabożeństwie 
uczestnicy na czele z poczta-
mi sztandarowymi gminnych 
oraz zaprzyjaźnionych jed-
nostek OSP przemaszerowali 
pod pobliską strażnicę, gdzie 
odbyła się część oficjalna uro-
czystości, tj. apel i uhonoro-
wanie medalami zasłużonych 
strażaków. Towarzyszyła im 
Orkiestra Dęta OSP Jasienica 
pod batutą kapelmistrza Józefa 
Mamicy. Oprócz miejscowej 

jednostki OSP, w uroczysto-
ściach wzięli udział również 
druhowie z pozostałych 11 
Ochotniczych Straży Pożar-
nych gminy Jasienica, jak 
również z Soblówki, Zabrze-
ga, Zaborza i Jaworza.

Po rozpoczęciu uroczysto-
ści komendant gminny Związ-
ku OSP RP w Jasienicy st. kpt. 
Artur Duława złożył meldunek 
Zastępcy Śląskiego Komen-
danta Wojewódzkiego PSP 
st. bryg. Arkadiuszowi Krze-
mińskiemu. W dalszej części 
Janusz Pierzyna podsumował 
realizację zadań w zakresie 
funkcjonowania Ochotniczych 
Straży Pożarnych na terenie 
gminy Jasienica, gdzie funk-
cjonuje 12 jednostek straży. 
W ramach Krajowego Syste-
mu Ratowniczo-Gaśniczego 
działają jednostki w Jasieni-
cy, Mazańcowicach, Rudzi-
cy, Świętoszówce i Grodźcu, 
wkrótce dołączy do nich ko-
lejna jednostka w Międzyrze-
czu Górnym. Łącznie straż 
dysponuje 37 samochoda-
mi ratowniczo-gaśniczymi, 
w tym 9 ciężkimi, 15 średnimi, 
10 lekkimi oraz dodatkowym 
wyposażeniem technicznym. 
W strukturach bojowych służy 
ponad 300 strażaków. 

Po wystąpieniu nastąpiło 
symboliczne przecięcie wstę-
gi i poświęcenie nowej remi-
zy OSP Łazy. Następnie odbył 
się Piknik Strażacki. (UGJ)
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JanUSz PieRzyna,
wójt gminy Jasienica:

Gdy 20 lat temu budowaliśmy 
halę sportową przy szkole podsta-
wowej w Jasienicy i nowo powsta-
łym gimnazjum, najważniejsze 
było, aby dzieci i młodzież miały 
gdzie ćwiczyć i odbywać zajęcia 

wychowania fizycznego. a przy 
okazji także rozgrywać mecze w 
wielu halowych dyscyplinach.
z czasem wymagania wobec spor-
tu i warunków, w jakich należy 
prowadzić rozgrywki, znacznie 
wzrosły. dlatego pomyśleliśmy 
o rozbudowie hali i nadaniu jej 
charakteru wielofunkcyjnego, 
z zapleczem, dużą widownią i 
pełnowymiarowymi boiskami, 
które umożliwią przeprowa-
dzenie większości turniejów na 
różnym poziomie rozgrywkowym 
w zespołowych dyscyplinach halo-
wych. Jednocześnie będzie można 
organizować także inne wydarze-
nia, np. kulturalne, których prze-
prowadzenie pod gołym niebem 
byłoby kłopotliwe.

wizualizacja wejścia do nowej hali sportowej w Jasienicy.
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gmINA jAWORZE

pamięci Wójta
Hala sportowa w Jaworzu nosi od 9 maja imię dra Radosława G. Ostałkiewicza. To hołd dla tragicznie 

zmarłego przed rokiem wójta gminy, którego starania doprowadziły do wybudowania obiektu.
Uroczystość związana 

z nadaniem hali imienia od-
była się w terminie wybranym 
nieprzypadkowo, bo dokładnie 
w rocznicę tragicznej śmier-
ci Radosława Ostałkiewicza. 
Po uroczystym wprowadzeniu 
sztandarów obu jaworzańskich 
szkół podstawowych, wyma-
lowane na elewacji budynku 
litery odsłoniła siostra zmar-
łego wójta. Biało-czerwona 
szarfa, którą przepasany był 
napis, stawiała drobne opo-
ry przy ściągnięciu, zupełnie 
tak, jakby jeden jej koniec 
trzymał wójt, trochę krygując 
się przed oznaczaniem obiek-
tu swoim imieniem. Wszak 
zawsze uważał, że powstanie 
hali to nie jest jego wyłącz-
ny, lecz zbiorowy sukces ja-
worzan.

Napis „Hala Sportowa Ja-
worze” na obiekcie został 
wzbogacony o podpis „im. dra 
Radosława G. Ostałkiewicza”, 
a dodatkowej symboliki wyda-
rzeniu nadał fakt pozowania na 
tym tle przedstawicieli jawo-

rzańskich klubów sportowych 
– GKS Czarni, UKS Gorusz-
ka oraz Akademii Karate, bo 
to dla nich w głównej mierze 
hala powstała.

Już wewnątrz obiektu przy-
pomniano poprzez prezenta-
cję moment jego otwarcia, 
co miało miejsce 15 czerwca 
2018 roku. Ówczesny wójt 

gminy wypowiedział wów-
czas znamienne słowa, będą-
ce naturalnym odniesieniem 
do tego, jak bardzo hala była 
w Jaworzu potrzebna: „To 
najpiękniejszy dzień mojego 
wójtowania [...]. Mam na-
dzieję, że będzie to miejsce 
sportowego rozwoju i rekre-
acji. To nasza hala sportowa, 

z której możemy być dumni, 
i mam nadzieję, że tu rozwijać 
się będzie wiele sportowych 
talentów na miarę olimpijską”.

We wszelkich wystąpie-
niach podczas uroczystości 
przewijały się często bardzo 
osobiste wspomnienia o wój-
cie Ostałkiewiczu. Podkreślano 
jego zaangażowanie w reali-

zację prosportowej inwestycji 
– hali z kompleksowym wypo-
sażeniem, wspartej środkami 
przyznanymi przez Minister-
stwo Sportu i Turystyki. „To 
prawdziwie wymarzona hala, 
której w Jaworzu wyczekiwa-
liśmy. Jest przestronna, jasna, 
nowoczesna, a przede wszyst-
kim funkcjonalna, bo dosto-
sowana do ciągle rosnących 
potrzeb w zakresie uprawiania 
sportu i aktywności fizycznej 
w naszej społeczności” – mó-
wił „Gazecie Beskidzkiej” 
krótko po inauguracji hali Ra-
dosław Ostałkiewicz.

Nie ma dziś dnia, w któ-
rym nie odbywałyby się tutaj 
zajęcia – czy to szkolne, klu-
bowe, czy różnych grup i or-
ganizacji. Tym samym jest to 
przestrzeń żmudnej i ciężkiej 
pracy, ćwiczeń, ale też spekta-
kularnych sukcesów w rywali-
zacji sportowej i w zmaganiu 
z własnymi ograniczeniami 
i słabościami. Wielce wy-
mowne są zresztą statystyki. 
Z hali korzysta rocznie 73 
tys. osób, w znacznej mierze 
to młodzi sportowcy z klubów 
funkcjonujących na terenie Ja-
worza. (M)
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anna SkotniCka-
nędzka,
wójt gminy Jaworze:

Hala została oddana do użytku 
kilka lat temu i właściwie od 

pierwszego dnia jej otwarcia tętni 
życiem. koncepcja budowy szybko 
okazała się więc w pełni trafiona. 
dziś, rok po tragicznej dla naszej 
społeczności śmierci wójta Rado-
sława ostałkiewicza, jest jednym 
z naocznych przykładów trwałego 
wkładu tego niezwykłego czło-
wieka we wspólne dobro miesz-
kańców Jaworza. Hali nie byłoby, 
gdyby nie osobiste wysiłki i za-
biegi wójta o jej sfinansowanie, 
a następnie nadzór tej ważnej 
inwestycji. a później tak bardzo 
cieszył się widząc, jak w dużym 
stopniu służy zwłaszcza młodemu 
pokoleniu jaworzan. Pamiętamy 
i doceniamy to wszystko, co nam 
w Jaworzu pozostawił.

pozWolenie już jest
Gmina Jaworze przygo-

towuje się do kompleksowe-
go remontu budynku „Pod 
Goruszką”, który docelowo 
stanowić ma kolejną ważną 
przestrzeń dla życia kultu-
ralnego.

Budynek, znany także jako 
willa Langera, pełni waż-
ną funkcję w jaworzańskiej 
społeczności, będąc zarazem 
jednym z najbardziej rozpo-
znawalnych miejsc w gmi-
nie. Wpisany jest do rejestru 
zabytków, toteż jego moder-
nizacja wymaga szerokich 
uzgodnień. Istotnym nato-
miast krokiem, aby inwesty-
cję w przyszłości zrealizować, 
jest uzyskane już pozwolenie 
na budowę. – Mamy teraz 
kompletną dokumentację tech-

niczną i jasno sprecyzowane 
plany dotyczące budynku. 
Przed nami starania o pozy-
skanie środków zewnętrznych 
na sfinansowanie tego projek-
tu, bo wyłącznie w oparciu 
o nasz gminny budżet może to 
okazać się trudne. Szacujemy 
bowiem, że koszty przekroczą 
całościowo kwotę 6 mln zł – 
przyznaje wójt Jaworza Anna 
Skotnicka-Nędzka.

Obecnie charakterystycz-
ny żółty budynek jest przede 
wszystkim siedzibą bibliote-
ki. Tymczasem po planowa-
nej modernizacji stanie się 
w głównej mierze komforto-
wą przestrzenią na organiza-
cję wydarzeń kulturalnych. 
Tych zresztą w Jaworzu sys-
tematycznie przybywa i na-
wet biorąc pod uwagę, że do 

dyspozycji mieszkańców są 
również dom gminny „Pod 
Harendą”, budynek „Trzy-
dziestki” czy duża sala na 
kompleksie sportowym przy 
Koralowej, to nie wszyscy 
mogą się ze swoimi aktyw-
nościami pomieścić.

Przypomnijmy, budynek 
wzniesiony został u podnóża 
wzgórza Goruszka – skąd zy-
skał swoją nazwę – w latach 
80. XIX w. Od 1945 r. należał 
do spółdzielni „Samopomoc 
Chłopska”, gmina wynajmo-
wała go na bibliotekę oraz 
salę ślubów. Decyzją radnych 
i ówczesnego wójta Jaworza 
Radosława Ostałkiewicza w li-
stopadzie 2020 r. samorząd do-
konał zakupu budynku, mając 
w zamierzeniu zainwestowanie 
w poprawę jego stanu. (Ma)

Weekend na majóWce
Gmina Jaworze przygo-

towała liczne atrakcje na so-
botę i niedzielę 25 i 26 maja, 
a więc na Jaworzańską Ma-
jówkę. Każdy z racji urozma-
iconego programu powinien 
poczuć się zaproszony.

Już pierwsze z wydarzeń 
gminnego święta bez wątpie-
nia wzbudzi zainteresowanie. 
W sobotę 25 maja o godzinie 
16 podsumowana zostanie 
inauguracyjna edycja malar-
skiego pleneru „Jaworze źró-
dłem sztuki”. Zaprezentowane 
będą również wykonane pra-
ce w ramach tej zupełnie no-
wej inicjatywy, odbywającej 
się pod patronatem wójt Anny 
Skotnickiej-Nędzki. Amfiteatr 
będzie w kolejnych godzinach 
miejscem koncertów – Pauli-
ny Wirskiej i Tomasza Madzi 
(16.45-17.30), zespołu Akurat 
(18.00-19.30) i wreszcie gwiaz-
dy wieczoru – zespołu IRA 
(20.00-21.30). Na koniec dnia 
przewidziano dyskotekową za-
bawę z DJ Camillo Events.

Dziać będzie się również 
sporo ciekawego drugiego 
dnia, a to z racji szeregu atrak-
cji wpisujących się w „Arty-
styczną Majówkę na Dzień 
Mamy” połączoną z propago-
waniem bezpiecznych wakacji. 
Na boisku przy ulicy Koralo-

wej od godz. 10.00 toczyć się 
będą rozgrywki siatkówki pla-
żowej dla dorosłych. Amfiteatr 
z kolei zatętni życiem od godz. 
14.30, gdzie wystąpią: Mała 
Etiuda, Etiuda-junior, Sunny 
Squad, Brand New Crew, Ryt-
mika dla Smyka, Ciocia Tunia, 
a także Włóczykije. Szczegól-
ne zaciekawienie wzbudzić 
może koncert zespołu wokal-
no-instrumentalnego Muzyczny 
Odjazd, który działa od dwóch 
lat w Ośrodku Promocji Gmi-
ny Jaworze i skupia podopiecz-
nych organizowanych w nim 
cyklicznie zajęć. O świetną za-
bawę na dyskotece dla dzieci 
zadba DJ Daro.

Równolegle na terenie Par-
ku Zdrojowego i terenie za 
OPGJ od godz. 15.30 potrwa 
gra terenowa z harcerzami, 
a Młodzieżowa Drużyna Po-

żarnicza z Jaworza zorganizuje 
tor przeszkód. Twórczo bę-
dzie na placu przy amfiteatrze, 
gdzie zaplanowano warsztaty 
ekologiczne, plastyczne oraz 
animacji cyrkowej. W samym 
amfiteatrze tradycyjnie pojawią 
się akcje edukacyjne z myślą 
o nadchodzących wakacjach. 
Będą więc m.in. pokazy sprzętu 
strażackiego, ratownictwa me-
dycznego i pożyteczne prelek-
cje. Nie zabraknie rozmaitych 
stoisk z bogatą ofertą gastro-
nomiczną oraz zapewniają-
cych aktywności rekreacyjne 
dla całych rodzin.

– Gorąco zapraszamy do 
Jaworza na wspólne spędze-
nie weekendu. Każdy znajdzie 
coś dla siebie w programie na-
szej Jaworzańskiej Majówki 
– mówi Anna Skotnicka-Nędz-
ka, wójt gminy Jaworze. (M)Fo
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Rodzinny Rajd Rowerowy, którego uczestnicy przejechali 18 maja ulicami 
Jaworza, był doskonałym otwarciem atrakcyjnego sezonu wydarzeń na 
świeżym powietrzu.
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Będzie się działo
Na pierwszy weekend czerwca, pod hasłem przewodnim „Niebo pełne 

gwiazd”, przypada tegoroczne święto gminy Kozy.

Obchody Dni Kóz roz-
poczną się już tak naprawdę 
w piątek 31 maja. Tego dnia 
Gminna Biblioteka Publiczna 
zaprosi do wspólnej zabawy 
w parku przy Pałacu Czeczów, 
gdzie w odniesieniu do zbli-
żającego się Dnia Dziecka 
przewidziano zabawy z ani-
matorem, letnie kino plene-
rowe dla dzieci czy kiermasz 
zabawek używanych. Można 
będzie również pochwalić się 
wiedzą w konkursie „Omni-
bus” pod patronatem Wójta 
Gminy Kozy.

Bogaty plan na sobotę 1 
czerwca otworzy o godzi-
nie 14 barwna parada, któ-
ra przemierzy trasę z parku 
przez ul. Szkolną na plac 
targowy. Bezpośrednio z nią 
związany będzie konkurs na 
najciekawsze przebranie za 
postać z bajki lub filmu, bądź 

gwiazdę estrady czy sportu. 
Publiczności od godz. 14.45 
kolejno prezentować się będą 
na scenie różne grupy arty-
styczne i muzyczne z Kóz. 

Wieczorem odbędą się za-
wody siłaczy, swój koncert 
da zespół „Walimy w Ko-
cioł”, a o godz. 21 rozpocz-
nie się dyskoteka.

Niedziela 2 czerwca to 
przede wszystkim gwiazda 
Dni Kóz – zespół „DeMono”, 
który swoje przeboje zaśpie-
wa w godz. 20-22. Wcześniej 
będzie można podziwiać m.in. 
studio tańca „Movement”, 

dziecięco-młodzieżowy ze-
spół „Włóczykije”, wystąpią 
ponadto zespoły „Brasownik” 
czy „Pomimo Band”.

Dni Kóz to również tra-
dycyjnie szereg atrakcji to-
warzyszących, w tym m.in. 

Bieg i Rajd Nordic Walking 
na Hrobaczą Łąkę, dzień 
otwarty Ochotniczej Stra-
ży Pożarnej czy zwiedzanie 
miejscowości busem wy-
cieczkowym w trakcie całe-
go weekendu. (M)

 gmINA KOZY

JaCek kalińSki,
wójt gminy kozy:

na dni kóz zapraszamy wszyst-
kich mieszkańców, ale i gości z 
innych miejscowości w regionie. 
każdy na naszym gminnym świę-
cie znajdzie z całą pewnością coś 

dla siebie interesującego, bo tak 
też pomyślany został program 
wydarzenia, aby zagwarantować 
rozmaite atrakcje. te muzyczne 
mają na celu zwłaszcza zapre-
zentowanie bogatego dorobku i 
umiejętności artystów związanych 
z gminą kozy. nie zabraknie za-
baw dla publiczności, aktywności 
umożliwiających poznanie naszej 
gminy czy najzwyczajniej okazji do 
wspólnego spędzenia czasu. Bę-
dziemy też gościli znany i lubiany 
przez pokolenia zespół w ramach 
koncertu wieńczącego dni kóz. 
liczymy więc na jak zawsze u nas 
przyjemną atmosferę.

Wiaty dla komfortu
Kolejne miejsca aktyw-

ności w gminie Kozy wy-
posażone zostały z myślą 
o jeszcze przyjemniejszym 
spędzaniu wolnego czasu.

Trzy place zabaw, zlokali-
zowane przy ulicach Lipowej, 
Tęczowej i Wrzosowej w Ko-

zach, wzbogaciły się w ostat-
nim czasie o nieduże wiaty. 
Dają one schronienie w razie 
opadów deszczu, ale pozwa-
lają też na krótki odpoczynek 
od promieni słonecznych. Dla 
jeszcze większego komfortu 
pod wiatami ustawione zosta-
ły ławki i stoły. 

W miejscach tego typu 
dostępne są przede wszyst-
kim w pełni  bezpieczne 
urządzenia do zabawy dla 
dzieci, nie brakuje jednak 
także tych do ćwiczeń mło-
dzieży czy osób dorosłych. 
– To przestrzenie ogólno-
dostępne, z których korzy-
stają przede wszystkim nasi 
mieszkańcy. Zależy nam 
więc szczególnie, aby taką 

infrastrukturę rozwijać na 
miarę rzeczywistych potrzeb 
– podkreśla wójt gminy Ja-
cek Kaliński.

Jak dodaje, w planach na 
ten rok przewidziano konty-
nuację zadaszenia terenów 
wypoczynkowych przy pla-
cach zabaw. Kolejne wiaty 
zamontowane zostaną przy 
ul. Podgórskiej oraz Słonecz-
nej. (M)Fo
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z WartoŚcioWym przesłaniem
W Liceum Ogólnokształ-

cącym im. K.K.Baczyńskiego 
w Kozach odbyło się spotka-
nie z organizatorami znanej 
imprezy „Bieg po Nowe Ży-
cie”, wspierającej ideę trans-
plantologii.

Uczniów koziańskiej szkoły 
odwiedzili wyjątkowi goście, 
jednym z nich była Jadwiga, 
która opowiedziała historię 
swojego życia po przeszcze-

pie serca. Przypomniano tym 
samym, że transplantologia 
ratuje życie osobom ze skraj-
ną niewydolnością narządów. 
W Polsce przeszczepia się na-
rządy takie jak serce, płuca, wą-
trobę, nerki, trzustkę i jelito od 
dawców zmarłych, natomiast 
od dawców żywych – nerki 
i fragmenty wątroby. Prawo po-
zwala pobrać narządy od zmar-
łego, który za życia nie wyraził 
sprzeciwu. Jednakże lekarze za-

wsze rozmawiają z rodziną, py-
tając o ewentualne sprzeciwy 
ustne. Często rodzina nie zna 
woli zmarłego, dlatego tak istot-
ne jest posiadanie świadectwa 
woli, a więc deklaracji chęci 
oddania narządów po śmierci, 
noszonej najczęściej w portfelu. 
To ułatwia udzielanie szybkiej 
pomocy osobom oczekującym 
na przeszczep.

Wszyscy uczniowie obec-
ni na spotkaniu zostali więc 

zaznajomieni z ważnym spo-
łecznie tematem. A już w jego 

następstwie, w sobotę 18 maja 
w Wiśle, wzięli udział w ko-

lejnej edycji „Biegu po Nowe 
Życie”. (Red)

Fo
to

: u
G 

ko
zy



maj 2024

BESKIDZKA
gazeta 11

www.gazetabeskidzka.pl 

REgION

ŚWiętoWanie  
W porąBce

Wójt Gminy Porąbka Paweł Zemanek, 
dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury w Po-
rąbce Anna Jezierska oraz Instytut Współ-
pracy Polsko-Węgierskiej Wacława Felczaka 
zapraszają na Dni Gminy Porąbka. Wyda-
rzenie w weekend 22-23 czerwca 2024 roku 
na stadionie LKS Zapora połączone będzie 
z 20-leciem współpracy partnerskiej Gminy 
Porąbka z Miastem Turkeve i realizowane 
w ramach projektu Instytutu Współpracy 
Polsko-Węgierskiej „Wspólne drogi polsko-
-węgierskiej wymiany twórczej”. (Red)

soBota 22 czerWca
16:00-17:00 – Animacje dla dzieci  
z Fabryka Show
17:00-17:30 – Występ grupy tanecznej 
POPP ART. z Czechowic-Dziedzic filia 
w Kobiernicach
17:30-18:00 – Występ Zespołu Wokalnego 
Domu Kultury w Porąbce
18:00-18:30 – Karina Skwarczyńska – 
koncert
18:30-19:00 – Julia Mreńca – koncert
19:00-19:30 – Bitwa kolorów
20:00-21:30 – Cleo – koncert gwiazdy 
wieczoru
21:30-2:00 – Dyskoteka  
z DJ Fabryka Show

niedziela 23 czerWca
15:00-15:30 – Występ Zespołu 
Regionalnego „Porąbczanie” („Mali 
Porąbczanie” i grupa przedszkolna)

15:30-16:00 – Występ zaproszonego  
Zespołu Regionalnego
16:00-16:30 – Występ Zespołu 
Regionalnego „Porąbczanie” 
(grupa starsza)
16:30-17:00 – Występ Zespołu 
Folklorystycznego „Turkeve” z Węgier
17:00-17:30 – Czardasz i Hajduk: 
Spotkanie Dwóch Folklorów – zespoły 
regionalne z Polski i Węgier
17:30-18:30 – Koncert Orkiestry Dętej 
Domu Kultury w Porąbce
 w pierwszej przerwie wręczenie 
nagrody „Porąbczanina Roku”
 w drugiej przerwie wręczenie 
nadania obywatelce węgierskiej pani 
Emílii Kántorné Bíró Honorowego 
Obywatelstwa Gminy Porąbka
18:30-19:30 – Zabawy dla dzieci  
z Bajabongo Party
19:30-22:00 – Dyskoteka rodzinna  
z DJ Łukaszem Luszczakiem  
z Radia Bielsko
22:00 – Zakończenie święta Dni Gminy 
Porąbka pokazem ognia w wykonaniu  
Teatru Tesserakt z Bielska-Białej

dodatkoWo  
(niedziela 23 czerwca):
 darmowa strefa zabaw dla dzieci
 bezpłatne lokalne podróże  

Ciuchcią Beskidzką 

do BujakoWa na 75-lecie
Również Ludowy Klub 

Sportowy Groń Bujaków 
fetuje w tym roku swo-
je 75-lecie. Główna impre-
za z jubileuszem związana, 
a więc „III Piknik z Gro-
niem”, odbędzie się w sobo-
tę 29 czerwca.

Uroczysty dzień dla klubu 
z Bujakowa rozpocznie się od 
akcentów sportowych – turnie-

jów piłki nożnej w kategorii 
żaków i orlików, które potrwa-
ją od godziny 10 na stadionie 
tamtejszego LKS-u. Od godz. 
15 zaplanowano już część arty-
styczną. Kolejno wystąpią dzieci 
z przedszkola i szkoły podsta-
wowej w Bujakowie, grupy 
z Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Bujakowie oraz pogotowia 
ratunkowego. Zaprezentuje się 
również kapela góralska (godz. 

17-19), na 19.30 przewidziano 
bitwę kolorów, a w godz. 20-
22 występ zespołu Akurat. Na-
stępnie o dobrą imprezę zadba 
DJ Cherry. Ponadto program 
wydarzenia obejmuje: loterię 
fantową, losowanie nagród, lot 
balonem, malowanie twarzy, 
przejazdy konne oraz Ciuchcią 
Beskidzką, dmuchańce, zabawy 
i animacje oraz przeróżne sto-
iska gastronomiczne. (M)

imprezy w gminie Porąbka cieszą się każdego roku dużym zainteresowaniem i zawsze też pełne są atrakcji.

Fo
to

: m
at

. u
G 

Po
rĄ

Bk
a

rozBudoWa droGi  
Biery-ŚWiętoszóWka  
W Gminie jasienica

Wkrótce ruszy długo oczekiwana 
modernizacja drogi Biery-Świętoszów-
ka, a więc ulicy Szkolnej. Prace zostaną 
wykonane w ramach projektu „Roz-
budowa drogi publicznej nr 490122S 
w sołectwach Biery i Świętoszówka 
w gminie Jasienica”. Na realizację za-
dania Gmina Jasienica pozyskała do-
finansowanie z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg 550 tys. zł, a z Rządo-
wego Funduszu Inwestycji Lokalnych 
– 5 mln zł.

Planowana wartość realizacji robót 
wynosi 7 954 055,30 zł brutto, jako wy-
konawca została wyłoniona firma Przedsię-
biorstwo Handlowo-Usługowe TREXBUD 
S.C. Sławomir Żukowski, Grzegorz Żu-
kowski z siedzibą w gminie Wilamowice.

Prace obejmą odcinek o długości 1,5 
kilometra. Droga zostanie gruntownie 
zmodernizowana, podniesiona zostanie 
jej nośność, jezdnia będzie poszerzona, 
na całej długości powstaną bezpieczne 
chodniki. Zakres robót przewiduje m.in.

 poszerzenie jezdni do szerokości pod-
stawowej 5,50 m wraz z poszerzenia-
mi na łuku,

 wykonanie jednostronnego pobocza 
utwardzonego o szerokości 0,75 m,

  przebudowę ciągu pieszego z dostoso-
waniem chodnika do szerokości 2,00 
m (bez krawężników i obrzeży),

  wykonanie zjazdów indywidualnych 
i publicznych do przyległej zabudowy,

  przebudowę dwóch istniejących prze-
pustów drogowych w ciągu przedmio-
towej drogi,

  przebudowę i budowę odwodnienia 
przebudowywanej drogi oraz przy-
ległego terenu w postaci kanaliza-
cji deszczowej,

  przebudowę urządzeń obcych zloka-
lizowanych w pasie drogowym,

  wykonanie zabezpieczenia miejsc nie-
bezpiecznych w postaci barier drogo-
wych oraz barieroporęczy.

Umowa została zawarta 15 maja 2024 roku, 
roboty budowlane mają się rozpocząć w czerw-
cu 2024 r. i potrwać do końca sierpnia 2025 r.

oGłoSzenie
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gmINA SZCZYRK

potencjał nie tylko zimą
Jedno z najważniejszych wydarzeń w międzynarodowym kolarstwie górskim zawitało do Szczyrku. 

Miasto było w weekend 18-19 maja miejscem zawodów Pucharu Świata w widowiskowej konkurencji 

downhillu.

Już na kilka dni przed na-
dejściem weekendu dało się 
odczuć w Szczyrku atmosferę 
zbliżającego się sportowego 
święta. Najbardziej widocz-
nym tego przejawem była 
ogromna liczba samochodów, 
również dużych tirów wy-
pełnionych rowerami, które 
ustawiły się nieopodal dolnej 
stacji gondoli. Lokalizacja ta 
nie była zresztą przypadkowa, 
bo ośrodek Szczyrk Mountain 
Resort był jednym z partne-
rów kluczowych wydarzenia 
odbywającego się w mieście. 
To tu stanęła główna strefa 
kibica w Szczyrku z bezpo-
średnim widokiem na ostatnie 
skoki i zawodników hamują-
cych na mecie. Trasy ośrodka 
były za to miejscem najszyb-
szej i najbardziej spektaku-
larnej rywalizacji kolarskiej 
w górskim wydaniu. W sobo-
tę 18 maja przeprowadzono 
na wymagających odcinkach 
przejazdy treningowe, kwali-

fikacje oraz półfinały zjazdu, 
następnego dnia – w niedzielę 
19 maja – emocjonowano się 
już decydującymi przejazdami 
finałowymi w gronie kobiet 
i mężczyzn, będącymi kulmi-
nacją zawodów. Wyjątkowe 

puchary dla najlepszych, co 
ciekawe powstałe w szczyr-
kowskiej Przestrzeni Twór-
czej BeskidartS, odebrali na 
podium: Irlandczyk Ronan 
Dunne oraz Francuzka Mari-
ne Cabirou.

Umiejętna organizacja tak 
dużego i wymagającego przed-
sięwzięcia była konieczna, aby 
całość przeprowadzona zosta-
ła na światowym poziomie. 
Dodać bowiem należy, że hi-
storyczna w Polsce impreza 

„Whoop UCI MTB World 
Series” gościła prócz Szczyr-
ku równolegle ze zmaganiami 
enduro na Błoniach w Biel-
sku-Białej. Miasto udostępni-
ło m.in. parkingi, wsparło też 
organizatorów ze Stowarzy-
szenia Enduro Trails Jakuba 
Jonkisza i Pawła Zyzańskiego 
w zakresie służb porządko-
wych i działań logistycznych. 
Za sukces uznać trzeba także 

szeroką promocję Szczyrku. 
Wielu kibiców, którzy zdecy-
dowali się tu przyjechać i do-
świadczyć sportowych wrażeń 
na żywo zarówno wzdłuż trasy 
w górach, jak i mecie to jed-
no, drugie – obszerne transmi-
sje oraz relacje z kolarskiego 
święta w kanałach Warner 
Bros., w szczególności Euro-
sporcie i TVN, czy bezpośred-
nie przekazy w Internecie. (Ra)

widowiskowa rywalizacja w kolarskiej konkurencji downhillu zgromadziła w Szczyrku tłumy kibiców.
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antoni ByRdy,
burmistrz Szczyrku:

zapewne wielu dotąd kojarzyło 
Szczyrk jako miejscowość tury-
styczną, do której szczególnie 
warto przybywać zimą, a jego 
zaletą jest przede wszystkim 
infrastruktura pod kątem dys-

cyplin zimowych. trzy nowocze-
sne skocznie narciarskie, trasy o 
zróżnicowanych stopniach trud-
ności do uprawiania konkuren-
cji alpejskich czy snowboardu, 
do tego wydarzenia sportowe, 
jakie w naszym mieście się od-
bywały. wychodzimy jednak co-
raz śmielej poza ten stereotyp, 
dążąc do wykorzystania ogrom-
nego potencjału także o innych 
porach roku. angażujemy się w 
to, aby światowej rangi zawo-
dy downhillowe w Szczyrku 
organizac yjnie w ypadły na 
najwyższym poziomie, bowiem 
zależy nam, aby utrwalało się 
postrzeganie miasta jako miej-
sca wszelkiego rodzaju sporto-
wych emocji.

autoBusem po Beskidach
Trasę ze Szczyrku przez 

Wisłę i Ustroń do Cieszyna, 
także w odwrotnym kierun-
ku, można już przemierzać 
wygodnie dzięki nowemu 
połączeniu autobusowemu. 
To rozwiązanie, z które-
go korzystać mogą zarów-
no mieszkańcy miasta, jak 
i turyści.

Burmistrz Antoni Byrdy 
o utworzenie połączenia na 
linii Szczyrk-Cieszyn zabie-
gał pomimo stałej współpracy 
w ramach Komunikacji Be-
skidzkiej, dowożącej miesz-
kańców oraz turystów do 
miasta z Bielska-Białej. – 
Mieliśmy jednak spory pro-
blem zwłaszcza z dojazdem 
i nawracaniem autobusów 
w rejonie Białego Krzyża, 
a tam przecież chętnie kie-
ruje się spore grono turystów 
– tłumaczy burmistrz. Jak 

dodaje, ważnych aspektów 
jest więcej. – Jeśli współpra-
ca w regionie, choćby w na-
szej „Beskidzkiej 5”, ma się 
dobrze układać i rozwijać, 
to musimy być ze sobą od-
powiednio połączeni logi-
stycznie. Nie ma co do tego 
żadnych wątpliwości – mówi 
Antoni Byrdy.

Miasto osiągnęło poro-
zumienie z firmą Wispol 
z Cieszyna, która zgodziła 
się realizować transport przez 
Szczyrk aż do centrum prze-
siadkowego w Skalitem na 
zasadach komercyjnych. Co 
ważne, ceny na terenie same-
go Szczyrku zostały dostoso-
wane do tych obowiązujących 
w Komunikacji Beskidzkiej, 
a żadnych dodatkowych kosz-
tów miasto już nie ponosi. 
Warunkiem nawiązania ta-
kiej współpracy było jednak 
oczywiste w tym przypadku 

udostępnienie niezbędnej in-
frastruktury przystankowej 
w Szczyrku.

– Ta oferta, która już we-
szła w życie, jest potrzeb-
nym uzupełnieniem, jednak 
umówiliśmy się, że po okre-
sie wakacyjnym spotkamy 
się, by dokonać analizy tych 
kilku pierwszych miesięcy 
funkcjonowania połączenia. 
Pojawią się pewnie jakieś 
wnioski, ale niezależnie od 
tego myślimy o szerszej stra-
tegii rozwiązań komunika-
cyjnych – zauważa burmistrz 
Antoni Byrdy. Nie wyklucza, 
że w niedalekiej przyszłości 
ze Szczyrku będzie można 
pojechać na Żywiecczyznę 
czy nawet do Czech. – Po-
zwoliłoby to naszym miesz-
kańcom i turystom na jeszcze 
ciekawszą organizację wycie-
czek w wolne dni, również 
z uwzględnieniem Szczyrku 
– dopowiada burmistrz.

Na pełnym odcinku wspo-
mnianej trasy autobusy kur-
sują trzy razy dziennie przez 
cały tydzień, z niewielkimi 
odstępstwami w dni świą-
teczne. Odjazdy z centrum 
przesiadkowego Skalite od-
bywają się o godz. 9.15, 12 
i 17, a z dworca autobuso-
wego w Wiśle o godz. 7.50, 
10.50 i 15.50. (R)

WyjątkoWy zlot

Uroczyste otwarcie sezo-
nu motocyklowego „Śląsk-
-Beskidy 2024” w Szczyrku 
połączone zostało z kolejnym 
zlotem mieszkańców.

W niedzielę 12 maja na obu 
wydarzeniach dopisała fre-
kwencja. Nie dziwi to o tyle, że 
słoneczna aura bardzo sprzyja-
ła spędzeniu czasu na świeżym 
powietrzu, poza tym impreza 
zyskała już w Szczyrku swoje 
stałe miejsce. Mieszkańcy mia-
sta, którzy wcześniej zapisali 
się do udziału w zlocie – a to 
łącznie imponujące grono 1030 
osób – zapewniony mieli bez-
płatny wyjazd na Halę Skrzy-
czeńską. Zostali tam przywitani 
przez burmistrza Antoniego 
Byrdy oraz dyrekcję ośrod-

ka Szczyrk Mountain Resort. 
Dla wszystkich przygotowano 
smaczną grochówkę, spędzany 
czas umilała kapela góralska, 
a najmłodsi korzystali z prze-
różnych animacji i zabaw.

Równolegle przy gondoli 
w Szczyrku czynne było już 

od godziny 10 miasteczko wy-
darzenia motocyklowego, tra-
dycyjnie inaugurującego sezon 
w województwie. Zaintereso-
wanie szczególne wzbudzała 
symulacja zdarzeń drogowych, 
były również pokazy ratow-
nictwa medycznego, konkur-
sy wiedzy czy prezentacja 
sprzętu, ubrań i akcesoriów 
motocyklowych. W samo po-
łudnie ruszyła ulicami miasta 
efektowna parada z udzia-
łem ponad tysiąca motocykli, 
przemierzająca trasę z tere-
nu centrum przesiadkowego 
w Skalitem pod gondolę.

– To był dobrze spędzony 
czas, co uczestnicy całego wy-
darzenia wielokrotnie podkre-
ślali. Za każdym razem zresztą 
frekwencja podczas zlotów 
mieszkańców Szczyrku jest 
wysoka, bo to świetna okazja, 
aby zacieśniać sąsiedzkie rela-
cje – mówi burmistrz Antoni 
Byrdy. (M)
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w Szczyrku ponownie zainaugurowany został sezon motocyklowy w wo-
jewództwie, a jednym z ciekawszych momentów wydarzenia była parada 
ulicami miastami.
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korzystając ze słonecznej pogody wielu szczyrkowian zdecydowało się na 
spędzenie wolnego czasu wspólnie z innymi mieszkańcami na wiosennej 
edycji zlotu.
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gmINA WILAmOWICE

z noWą enerGią
O planach na rozpoczynającą się kadencję rozmawiamy z nowym 

burmistrzem Wilamowic Kazimierzem Cebratem.

RedakC Ja: Ani zarządzanie 
nie jest dla pana nowością, 
ani sprawy samych Wilamo-
wic. Co więc zamierza robić 
w Wilamowicach jego nowy 
burmistrz?
kaziMieRz CeBRat: Gmina Wi-
lamowice w ostatnich latach 
– można chyba odpowie-
dzialnie powiedzieć, że przez 
ostatnie trzy dekady – bardzo 
intensywnie się rozwijała. 
Wykorzystała potencjał, jaki 
tkwił w krajowej gospodar-
ce. Sami mieszkańcy, ludzie 
bardzo zaradni, ciężką pracą 
doprowadzili do tego, że jako 
społeczeństwo niewątpliwie 
osiągamy coraz więcej. W 
naszym samorządowym ży-
ciu widać to bardzo wyraźnie. 
Powstają kolejne możliwości 
rozwoju i wykorzystujemy 
nadarzające się okazje na 
dofinansowanie.

Mówię o tym, aby nie było 
wątpliwości, że tak właśnie 
wyobrażam sobie swoją pracę 
na stanowisku burmistrza Wi-
lamowic – jako kontynuację 
dotychczasowych działań, z 
nową energią, której mnie i 
moim współpracownikom nie 
brakuje. Życie samorządowe 
nieprzerwanie się toczy, pro-
jekty, których się podjęliśmy 
jako Gmina Wilamowice w 
poprzednich latach, należy 
kontynuować, a te, które zo-
stały zaplanowane – powoli 
wcielać w życie.

Jakie działania zamie-
rza pan wdrożyć w najbliż-
szym okresie?

Warto zdać sobie spra-
wę, że ostatnich kilka lat, 
jakie przeżyliśmy w pande-
mii, a potem już w warun-
kach wojny bardzo blisko 
naszych granic, i związane 
z tym zawirowania, przynio-
sły spore zmiany. I one ciągle 
następują, rzutując na kolejne 
działania. Silą rzeczy musi-
my się do tego dostosować. 
Gmina Wilamowice podjęła 
się wielu ważnych inwesty-
cji i projektów, które trze-
ba dokończyć. Najlepszym 
przykładem jest przebudowa 
Rynku, bardzo kosztowna, 
ale długo oczekiwana przez 
mieszkańców i potrzebna, aby 
centralne miejsce gminy stało 
się reprezentacyjne i integru-
jące całą naszą społeczność, 
a jednocześnie funkcjonalne. 
Powstało też nowe Muzeum 
Kultury Wilamowskiej w Wi-
lamowicach. Koniecznym 
jest doprowadzenie do jego 

otwarcia i przede wszystkim 
wpisania w krajobraz kultury 
nie tylko naszych miejscowo-
ści, ale myślę, że i całego re-
gionu.

Nasze najpilniejsze pla-
ny to stworzenie placówki 
oświatowej – szkoły i przed-
szkola – w Hecznarowicach 
z ośmioma oddziałami, bo tak 
znaczące są potrzeby w tym 
zakresie. Nie było możliwo-
ści rozbudowy starej szkoły, 
więc dzisiaj dzieci uczą się 
w niej, ale i starej remizie czy 
pomieszczeniach nowej remi-
zy. Taka była konieczność, 
lepsze to niż nauka w sąsied-
nich miejscowościach czy do 
późnych godzin. Drugim pil-
nym zadaniem jest kolejny 
etap budowy sieci kanaliza-
cyjnej dla około 600 budyn-
ków na granicy Pisarzowic, 
Hecznarowic, także w Danko-
wicach. Miejscowości gminy 
Wilamowice intensywnie się 
rozwijają, a to oznacza ko-
nieczność nadążenia z two-
rzeniem infrastruktury.

A co z finansowaniem? 
Czy te projekty mają po-
krycie w budżecie Gmi-
ny Wilamowice?

To rzeczywiście stanowi 
wyzwanie i trzeba zachować 
elastyczność. Mamy zapo-
wiedzi uruchomienia pienię-
dzy z KPO, ale też słyszymy 
o  poważnych  zmianach 
w finansowaniu samorządów, 
jednak bez szczegółów, więc 
musimy uzbroić się w cierpli-
wość, aby wszystko policzyć 

i dostosować zarówno do 
naszych potrzeb, jak i moż-
liwości.

Czekamy na uruchomie-
nie środków z KPO, budynek 
oświatowy w Hecznarowi-
cach właśnie z tej puli był-
by wykonany. Mają zmienić 
się – na to też liczymy – wa-
runki przyznawania funduszy 
na budowę kanalizacji, aby 
nie obejmowały wyłącznie 
aglomeracji. Nam potrzeba 
łącznie jakieś 120 mln zł, ale 
projekty można będzie po-
dzielić na mniejsze fragmen-
ty, po około 20 mln zł.

Wspomina pan o pla-
nach, które powstały już 
w poprzednich latach. A co 
pojawi się nowego?

Kontynuacja jest potrzeb-
na, te projekty nie powsta-
ły znikąd, będąc wynikiem 
namysłu i pracy wielu ludzi. 
Ja ze swej strony dodatko-
wo widzę ogromną potrzebę 
szybkiego przygotowania się 
na uruchomienie drogi eks-
presowej S1, z której w na-
szej gminie będziemy mieli 
zjazd. To kolejna szansa na 
rozwój, ale i wyzwanie, któ-
remu musimy sprostać od-
powiednimi rozwiązaniami. 
A co dalej? Będziemy musie-
li poczekać, przede wszyst-
kim na możliwości dotyczące 
finansowania naszych zamie-
rzeń.

Rozmawiali: 
MiRoSław łUkaSzUk  

i MaRCin nikiel

ŚmierGusty i inne imprezy
Wilamowice zapraszają na najbliższe 

imprezy plenerowe – Wilamowskie Śmier-
gusty oraz Rodzinny Rajd Rowerowy.

W niedzielę 2 czerwca odbędzie się XIII 
Gminny Rajd Rowerowy pod patronatem Bur-
mistrza Wilamowic Kazimierza Cebrata. To 
znakomita okazja do aktywnego spędzenia 
czasu na świeżym powietrzu. Organizatorzy 
zapowiadają przyjemną trasę, wspaniałą at-
mosferę oraz mnóstwo atrakcji. Zaproszeni są 
wszyscy mieszkańcy oraz przyjaciele gminy 
Wilamowice. Zapisać się można w MGOK 
w Wilamowicach oraz w GCDT w Pisarzo-
wicach.

WilamoWskie ŚmierGusty 2024 
na lks wilamowiczanka:

25 maja, soBota
16.30 – Oficjalne otwarcie Wilamowskich 
Śmiergustów
16.30 – Koncert Młodzieżowej Orkiestry Dę-
tej OSP z Pisarzowic z występem Mażoretek 
„Nemezis”
17.30 – Spektakl taneczno-baletowy „Świat 
bez granic” w wykonaniu Szkoły Baletowej 
„Belaro” z Niemiec, Teatrzyku Dziecięcego 
„Debiucik” i Mażoretek „Gracja”
17.00 – Il Festiwal Kultury Wilamowskiej 
„Mulkjadrymur”:
 warsztaty plastyczne, warsztaty językowe, 
warsztaty rękodzielnicze, warsztaty zręczno-
ściowe
19.00 – Koncert zespołu „Dzień Dobry”
20.30 – Zabawa taneczna z zespołem „Wiwat”

26 maja, niedziela

11.00 – Uroczysta msza św. w Sanktuarium 
Świętego Arcybiskupa Józefa Bilczewskiego
12.00 – Korowód Śmiergustowy
12.30 – Oficjalne rozpoczęcie i przemówienia 
zaproszonych gości
13.00 – II Festiwal Kultury Wilamowskiej 
„Mulkjadrymuł”:

 warsztaty plastyczne, warsztaty językowe, 
warsztaty rękodzielnicze oraz zręcznościowe
 prezentacje szkół i przedszkoli z gminy 
Wilamowice
 rozstrzygnięcie konkursu na najładniejszy 
strój śmierguśnicki
 nauka chodzonego wilamowskiego
 prezentacja stroju wilamowskiego przy-
gotowana przez Stowarzyszenie „Wilamo-
wianie”
14.00 – Występy zespołów regionalnych 
z gminy Wilamowice:
 Zespół Regionalny „Wilamowice” z Wi-
lamowic
 Zespół Regionalny „Echo” z Hecznarowic
 Zespół Regionalny „Dankowianie” z Dan-
kowic
 Zespół Regionalny „Pisarzowianki” z Pi-
sarzowic
 Zespół Regionalny „Zasolanie” z Zasola 
Bielańskiego
16.00 – Bijemy rekord w chodzonym wila-
mowskim – druga edycja oierta gast
16.30 – Koncert Davida Danijela – Chorwacja
17.00 – Koncert Orkiestry Dętej OSP z Hecz-
narowic
18.00 – Koncert zespołu Z.E.N.I.T
19.00 – Koncert zespołu „Górole”
21.00 – Koncert Antka Smykiewicza
22.30 – Iskierka z Wilamowic
23.00 – Oficjalne zakończenie

Organizatorzy: Gmina Wilamowice, Miej-
sko-Gminny Ośrodek Kultury w Wilamo-
wicach.
Sponsor: Gaz-System
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noWoŚci na placu zaBaW
We wtorek 7 maja na tere-

nie Zespołu Szkolno-Przed-
szkolnego w Wilamowicach 
oddano do użytku dobudo-
waną część placu zabaw dla 
dzieci. Wśród gości uroczy-
stości byli m.in. burmistrz Ka-
zimierz Cebrat, jego zastępca 
Stanisław Gawlik, przewodni-

czący Rady Miejskiej Michał 
Mleczko oraz przedstawicie-
le TKKF Marian Rozner i Jó-
zef Sznajder. Goście przecięli 
wstęgę, a od tej chwili plac za-
baw należał już do dzieci.

W ramach rozbudowy po-
stawiono piękną, przestronną 
altanę, kolorową lokomotywę 

z wagonikami, rowerek i sa-
mochód na sprężynach oraz 
tablicę do rysowania kredą. 
Dzieci mają jeszcze lepsze 
warunki do zabawy i rozwo-
ju, miejsce, gdzie będą mogły 
milej i weselej spędzać czas 
podczas pobytu w przedszko-
lu i szkole. (ł)
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gmINA WILKOWICE

rodzinnie  
i muzycznie

Na godziny popołu-
dniowe w niedzielę 26 
maja zaplanowany został 
„Pierwszy Muzyczny Pik-
nik Rodzinny” w Wilko-
wicach.

W y d a r z e n i e ,  k t ó r e 
jest wspólną inicjatywą 
Ochotniczej Straży Pożar-
nej, Gminnej Młodzieżo-
wej Orkiestry Dętej oraz 
Koła Gospodyń Wiejskich 
z Wilkowic, zapowiada się 
bardzo atrakcyjnie. Na 
placu przy OSP Wilko-
wice w niedzielę 26 maja 
w godzinach 14:30-18:30 
z koncertem wystąpi or-

kiestra złożona z młodych 
artystów, dostępny będzie 
symulator dachowania sa-
mochodu w ramach poka-
zu bezpieczeństwa ruchu 
drogowego, przewidziano 
również prezentację in-
strumentów dętych oraz 
ćwiczenia na trampolinach 
dla dzieci, prowadzone 
przez UKS Alfa Wilko-
wice pod okiem mistrzyni 
świata. Program impre-
zy obejmuje także liczne 
konkursy, animacje i za-
bawy, w tym dmuchańce, 
oraz stoiska gastronomicz-
ne zarówno dla dzieci, jak 
i dorosłych. (Ma)

skocznie czekają na remont
Modernizacja skoczni 

narciarskich w Bystrej to 
jedna z zaplanowanych na 
najbliższą przyszłość inwe-
stycji.

Inwestycja wpisana została 
już w ub.roku do rządowego 
Programu inwestycji o szcze-
gólnym znaczeniu dla sportu, 
z dofinansowaniem w kwocie 
1 579 769,00 zł. Takie wspar-
cie, przy wkładzie z gminne-
go budżetu na poziomie blisko 
700 tys. zł., pozwoli na wy-
konanie na obiekcie – skocz-
niach HS31 i HS19 im. Józefa 
Przybyły w Bystrej – niezbęd-
nych prac, umożliwiających 
dalsze ich użytkowanie. Za-
danie zakłada m.in. wymia-
nę konstrukcji wieży skoczni 

z drewnianej na stalową oraz 
konstrukcji drewnianej pomo-
stu startowego skoczni i roz-
biegów.

– Modernizacja skoczni 
jest konieczna, aby można 
było z nich dalej bezpiecz-
nie korzystać. A potrzeby są 

duże, bo młodych adeptów 
skoków narciarskich w re-
gionie nie brakuje – mówi 
Maciej Mrówka, wójt gminy 
Wilkowice. 

W zakresie dyscyplin zi-
mowych niezmiennie prężnie 
działa Ludowy Klub Spor-
towy Klimczok-Bystra, któ-
ry pochwalić się może ponad 
100-letnią tradycją. O remont 
skoczni przez lata zabiegał 
nieżyjący już wieloletni pre-
zes klubu Zbigniew Banet, 
dostrzegając aspekt infra-
strukturalny jako kluczowy 
dla wychowywania kolej-
nych pokoleń sportowców. 
Z obiektu korzystają zresztą 
także uczniowie stacjonującej 
w Buczkowicach Szkoły Mi-
strzostwa Sportowego. (R)

Gospodynie ŚWietnie Gotują
Panie z Kół Gospodyń Wiejskich z Bystrej, Mesznej i Wilkowic po raz kolejny dały znać o swoich 

nieprzeciętnych zdolnościach kulinarnych, przygotowując dania, które szerzej zaprezentowane zostaną 

podczas konkursu powiatowego „Kulinarne dziedzictwo”.

Dobrą tradycją w gminie 
Wilkowice stało się już to, 
że odbywający się co roku 
konkurs z uwzględnieniem 
wszystkich gmin powiatu biel-
skiego poprzedza wydarzenie 
na kształt gminnych elimina-
cji. Jako że temat przewodni 
w nadchodzącej edycji to „Ra-
rytasy z kurzej zagrody”, go-
spodynie przyrządziły swoje 
potrawy w tym właśnie kie-
runku. Efekt? – Bez żadnej 
przesady stwierdzić można, że 
przerósł najśmielsze oczeki-
wania. Wybór tych najsmacz-
niejszych dań był bardzo 
trudny, a to dlatego, że nasze 
gospodynie znają się na rze-
czy – mówi Maciej Mrówka, 
wójt gminy Wilkowice.

Panie z KGW w Bystrej 
przygotowały „Tosty z wą-
tróbką drobiową”, ciekawie 
łączące smak delikatnej wą-
tróbki ze słodko-kwaśnymi 
owocami i chrupiącą fak-

turą pieczywa, oraz „Rurki 
z adwokatem”, a więc kruche 
ciasto z pyszną masą o do-

skonałej konsystencji i od-
powiednio dobranym sosem 
z adwokatem. Oryginalnością 

jury przeglądu zachwycił „Ro-
sół z żołądków gulgota” od 
gospodyń z Wilkowic, odzna-
czający się maślanym, dobrze 
wyważonym smakiem i do-
skonałą konsystencją żołąd-
ków indyczych. „Faszerowane 
udka z kurczaka” i „Likier 
żółtkowy” to już wyśmieni-
te i jedyne w swoim rodzaju 
propozycje KGW z Mesznej.

Ostatecznie trzy wybrane 
potrawy, a więc zupa, danie 
gorące i deser, będą repre-
zentowały gminę Wilkowice 
na powiatowym etapie „Kuli-
narnego dziedzictwa”. I z dużą 
dozą prawdopodobieństwa 
stwierdzić można, że i tam 
zachwycą degustujących. (M)

zaufanie, 
WyzWanie, 
Współpraca

MaCieJ MRÓwka,
wybrany przez Radę Gminy 
wilkowice 14 maja na funk-
cję wójta Gminy wilkowice:

Ostatnie lata były 
okresem wzmożonych 
działań inwestycyjnych 
na terenie naszej gminy. 
Powstało m.in. nowe 
przedszkole w Mesznej, 
w tym samym sołectwie 
rozbudowana została 
szkoła, przebudowana 
została ul. Prosta w Wil-
kowicach, końca dobiegł 
też kilkuletni projekt bu-
dowy kanalizacji w róż-
nych obszarach gminy. 
Inwestycje te wymaga-
ły poniesienia ze strony 
Gminy Wilkowice znacz-
nych nakładów finanso-
wych, ale bez tego nie 
udałoby się równolegle 
pozyskać tak potężnych 
środków zewnętrznych, 
przyczyniających się 
do realizacji zadań stra-
tegicznych dla dalsze-
go rozwoju.

Na kilka ważnych 
projektów inwestycyj-
nych mamy aktualnie 
zapewnione fundusze. 
Z zupełnie nowymi przed-
sięwzięciami w tej chwili 
wstrzymujemy się o tyle, 
że chcemy rozsądnie je 
zaplanować. Tak, aby 
nie budziły wątpliwości 
wśród społeczeństwa, 
a wręcz stanowiły odpo-
wiedź na realne potrze-
by mieszkańców naszych 
sołectw i dawały optymi-
styczne perspektywy na 
następne lata. Ze swojej 
strony gwarantuję pełną 
otwartość moją i pracow-
ników Urzędu Gminy, 
a doświadczenie i wie-
dzę, które zdobyłem na 
przestrzeni kilkunastu 
lat funkcjonowania w sa-
morządzie, w tym na sta-
nowisku zastępcy wójta, 
postaram się spożytkować 
najlepiej w codziennych 
obowiązkach wójta.

Mam pełną świado-
mość trudnego wyzwa-
nia i sytuacji, w jakiej 
nasza gmina się znala-
zła. Uważam, że to, cze-
go najbardziej obecnie 
potrzebujemy, to ścisła 
współpraca z Radą Gmi-
ny i wszystkimi mieszkań-
cami. Bo tylko działając 
razem można śmiało pa-
trzeć w przyszłość, ma-
jąc zarazem na względzie 
dobry rozwój gminy, a na 
tym powinno naszej spo-
łeczności zależeć.

koła Gospodyń wiejskich z Bystrej, Mesznej i wilkowic przyrządziły smakowite potrawy, część z nich zgłoszona 
zostanie do tradycyjnego konkursu „kulinarne dziedzictwo”.
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Gdzie noWe 
pracoWnie?

W placówkach oświato-
wych zlokalizowanych na 
terenie województwa śląskie-
go, dzięki dotacji przyznanej 
przez Wojewódzki Fundusz 
Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej w Katowicach, 
utworzone zostaną kolejne 
tzw. zielone pracownie.

To efekt rozstrzygniętego 
w maju konkursu „Zielona 
Pracownia’2024”. Jego celem, 
także w bieżącej jubileuszo-
wej 10. edycji, jest utworze-
nie ekopracowni na potrzeby 
nauk przyrodniczych, bio-
logicznych, ekologicznych, 
geograficznych, chemiczno-
-fizycznych czy geologicz-
nych w klasach 4-8 szkół 
podstawowych oraz w szko-
łach średnich.

Łącznie do organizatora, 
którym jest katowicki Fundu-
szu, wpłynęło 148 wniosków, 
a wsparcie finansowe przyzna-
no 70 projektom. Imponują-
co przedstawia się wysokość 
dotacji, która w placówkach 
oświatowych w województwie 
śląskim wynosi w sumie prawie 
3,5 mln zł, przy maksymalnej 
kwocie dla jednej pracowni na 
poziomie 48 tys. zł. Do tej pory 

powstało już 609 ekopracowni 
przy łącznym dofinansowaniu 
przekraczającym 26 mln zł. Jak 
podkreślają w Funduszu, coraz 
lepszy jest poziom składanych 
projektów, a szkoły chętnie wy-
mieniają się doświadczeniami 
i dobrymi praktykami z ubie-
głorocznymi laureatami.

Gdzie więc w regionie Zie-
mi Bielskiej powstaną nowe pro-
ekologiczne miejsca? To m.in. 
w powiecie bielskim – pracow-
nia „Eko środowisko szansą dla 
Ziemi” w Szkole Podstawowej 
w Starej Wsi w gminie Wilamo-
wice oraz pracownia „Wielka 
przygoda w krainie eko-przy-
rody” w Szkole Podstawowej 
w Bronowie w gminie Czecho-
wice-Dziedzice. W powiecie 
cieszyńskim wykonane będą 
pracownie: „Poznajemy i chro-
nimy skarby cisownickiej przy-
rody” w Szkole Podstawowej 
w Cisownicy w gminie Gole-
szów, „Chemia częścią człowie-
ka” w SP w Pogórzu w gminie 
Skoczów czy „Wisła – siła źró-
deł” w SP nr 2 w Wiśle. Z kolei 
w Istebnej zostanie utworzony 
„Przystanek Zielona Przełęcz” 
w SP Specjalnej nr 3 przy Wo-
jewódzkim Centrum Pediatrii 
„Kubalonka”.

Na Żywiecczyźnie będą to: 
„Beskidzka Eko-Moc” w SP 
w Międzybrodziu Żywiec-
kim w gminie Czernichów, 
„Ekoszk(o)larnia – Zielony 
Zakątek” w SP w Gilowicach 
w gminie Gilowice, „W zie-
lonym gaju pod Romanką” 
w SP w Sopotni Małej w gmi-
nie Jeleśnia, „Pracownia eko-
logiczno-przyrodnicza” w SP 
w Brzuśniku w gminie Ra-
dziechowy-Wieprz, „Zielona 
Planeta Ziemia w Układzie 
Słonecznym” w SP w Rycer-
ce Górnej w gminie Rajcza, 
„EKOzakręceni” w SP nr 1 
w Cięcinie w gminie Węgier-
ska Górka, a także pracownie 
w placówkach ponadpodsta-
wowych, dla których orga-
nem prowadzącym jest Powiat 
Żywiecki: „Tworzymy zielo-
ną przyszłość innowacyjnie, 
ekologicznie z pasją” w Tech-
nikum w Węgierskiej Górce, 
„Pozytywnie Zieloni w samo-
chodówce. Marka: Życie, Mo-
del: Ziemia” w Technikum nr 
5 w Żywcu, „Wulkan wiedzy” 
w I LO w Żywcu oraz „Stru-
mień wiatru, słońca, atomu... 
to energia między niczym 
a wszystkim” w Technikum 
nr 2 w Żywcu. (Red)

zielone pracownie, jakie powstały w ostatnich latach w szkołach z wykorzystaniem konkursowych środków z 
wFoŚiGw w katowicach, są bardzo dobrze wyposażone, dzięki czemu gwarantują uczniom zdobywanie wszech-
stronnej wiedzy.

Więcej ekosłupkóW
Na terenie gminy Kozy 

w dwóch nowych lokaliza-
cjach przy placach zabaw 
zamontowane zostały kolej-
ne ekosłupki.

Specjalne urządzenia na 
bieżąco mierzące jakość po-
wietrza i sygnalizujące jego 
jakość poprzez kolorowe dio-
dy, zamontowane zostały przy 
ulicy Zagrodowej i Słonecz-
nej – tam więc, gdzie znaj-
dują się chętnie uczęszczane 
przez rodziny z dziećmi place 
zabaw. – Ekosłupków w Ko-
zach przybywa, a to dlatego, 
że spełniają one dobrze swoją 
funkcję. Wiemy, że zwłaszcza 
w dni mniej słoneczne miesz-
kańcy śledzą wskaźniki i przy 
zielonym kolorze oznaczają-
cym brak zagrożenia częściej 
korzystają z aktywności na 
świeżym powietrzu – mówi 
Jacek Kaliński, wójt gmi-
ny Kozy.

Obecnie zlokalizowa-
nych jest na terenie gminy 

11 urządzeń. Obok budynku 
urzędu ustawiona została już 
wcześniej ledowa tablica in-
formacyjna, gdzie na mapie 
poglądowej Kóz umieszczone 
są wyniki pomiarowe bezpo-
średnio z wybranego eko-

słupka. Co ważne, a przez 
mieszkańców praktykowa-
ne, sprawdzenie pomiarów 
w czasie rzeczywistym moż-
liwe jest też w specjalnej 
aplikacji, bez konieczności 
wychodzenia z domu. (R)

czeki za ochronę ŚrodoWiska
Wojewódzki Fundusz 

Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w Kato-
wicach jeszcze do końca 
maja przyjmuje zgłoszenia 
w konkursie „Zielone Cze-
ki’2024”, który pozwala wy-
łonić osoby czy samorządy 
szczególnie zaangażowane 
w działania na rzecz ochro-
ny środowiska.

Po raz kolejny Zielo-
ne Czeki przyznane będą 
w czterech kategoriach: 
Ekologiczna osobowość 
roku, Gmina przyjazna dla 
czystego powietrza, Inwe-
stycja proekologiczna roku 
oraz Programy i akcje na 
rzecz ochrony przyrody oraz 
edukacji ekologicznej. Ka-
pituła konkursowa nagrodzi 

zatem zgłoszone wcześniej 
osoby i instytucje, które wy-
raźnie odznaczają się tro-
ską o ochronę środowiska, 
a także aktywnie korzystają 
z dostępnych środków, aby 
poprawić jakość przyrody 
wokół siebie i zadbać o na-
turę.

– To jeden z najważniej-
szych i najbardziej prestiżo-
wych konkursów w regionie, 
związanych z ochroną środo-
wiska i mających wieloletnią 
już tradycję – nadmieniają 
w katowickim Funduszu. Na 
laureatów czeka nagroda pie-
niężna o wartości 10 tys. zł, 
ale także specjalne statuetki 
oraz dyplomy honorowe.

Zgłoszenia kandydatur 
do nagrody przyjmowane 
są do 31 maja br. Wszystkie 
niezbędne informacje i for-
mularze zgłoszeń zostały za-
mieszczone na stronie www.
wfosigw.katowice.pl. (R)
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liczby: 300 uczniów i uczennic
Znaczące grono uczniów 

i uczennic skorzystało z edu-
kacyjno-warsztatowych stref, 
jakie przygotowano w Biel-
sku-Białej z okazji Między-
narodowego Dnia Ziemi.

Choć aura końcem kwiet-
nia łaskawa nie była, to 
uczestniczący w wydarzeniu 
dzieci i młodzież z 17 pla-
cówek oświatowych szybko 
poczuli pozytywną energię. 
W namiocie ustawionym 
w Parku Słowackiego mieli 
sposobność do rywalizowania 
w ciekawych konkurencjach 
i tematycznych zabawach 

w gronie rówieśników. Posze-
rzali także swoją wiedzę, m.in. 
odnośnie drzew i krzewów – 

poprzez spacer dendrologiczny 
z ogrodnikiem miejskim Dariu-
szem Gajnym i prelekcję przy-
gotowaną przez Nadleśnictwo 
Bielsko – oraz w kwestii za-
sobów wodnych w przyro-

dzie. Był to tym samym czas 
spędzony na połączeniu przy-
jemnego z pożytecznym z nad-
rzędnym założeniem pożądanej 
wśród młodego pokolenia tro-
ski o planetę. (R)

motyle zachWycają

Kolejne piękne okazy 
motyli zobaczyć można od-
wiedzając motylarnię w Ja-
worzu. To też dobra okazja, 
aby zaczerpnąć przydatną 
wiedzę choćby odnośnie ich 
roli w ekosystemie.

Motyle, które każdy obej-
rzeć może odwiedzając wy-
jątkowe miejsce, nie są tymi 
powszechnie spotykanymi 
na co dzień na polskich po-
lach i łąkach. Dla lepszej 
obserwacji ich fascynują-
cego świata przygotowano 
specjalne warunki, imitu-
jące naturalny ekosystem 
tych barwnych owadów. – 
Klimat stworzony w naszej 
motylarni sprzyja rozmna-
żaniu okazów. Zaobserwo-
wać można tu cały cykl życia 
motyli, począwszy od jajka, 
przez larwę i poczwarkę, aż 
po dorosłego osobnika. To 
zjawiskowe doświadczenie 
daje możliwość nie tylko 
podziwiania piękna tych de-

likatnych stworzeń, ale tak-
że zdobywania wiedzy o ich 
życiu, zwyczajach czy roli 
w ekosystemie – wyjaśnia 
Bartosz Czader, przewod-
nik Muzeum Fauny i Flory 
Morskiej i Śródlądowej w Ja-
worzu, przy którym mieści 
się motylarnia.

Warto pamiętać, że im 
szybciej odwiedzimy moty-
larnię, tym większa szansa, 
aby te piękne istoty obejrzeć. 
Postacie dorosłe motyli, czy-
li imaga żyją dość krótko, bo 
maksymalnie do mniej wię-
cej dwóch miesięcy. W tym 
czasie nie tylko cieszą oko, 
ale także składają jaja, z któ-
rych po kilkunastu dniach 
wylęgają się gąsienice. Ten 
proces przemiany życia budzi 
zresztą szczególne zacieka-
wienie zwiedzających.

Jaworzańska motylar-
nia otwarta jest od wtorku 
do piątku w godz. 9-15 oraz 
w soboty i niedziele w godz. 
13-18. (M)

Wsparcie dla strażakóW
Mateusz Pindel, nowy 

prezes Wojewódzkiego Fun-
duszu Ochrony Środowi-
ska i Gospodarki Wodnej 
w Katowicach, uczestniczy 
w odbywających się w ca-
łym regionie miejscowych 
obchodach dniach straża-
ka. Zachęca do korzystania 
ze wsparcia Funduszu w po-
zyskiwaniu nowoczesnego 
sprzętu, zwłaszcza nowych 
wozów strażackich.

W miniony weekend pre-
zes Funduszu uczestniczył 
najpierw w sobotę 18 maja 
na rynku w Cieszynie w ob-
chodach powiatowych Dnia 
Strażaka, a następnego dnia 
w Pilicy, gdzie święto połą-
czono z obchodami 100-le-
cia miejscowej jednostki OSP 

Kidów. W obu przypadkach 
podziękował za służbę zawo-
dowym strażakom z jednostek 
Państwowej Straży Pożarnej, 
jak i druhom z Ochotniczych 
Straży Pożarnych, złożył też 
życzenia bezpiecznego udzia-

łu w akcjach ratujących życie 
i mienie mieszkańców regionu.

Obecność przedstawicie-
la Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej w Katowicach 
w różnego rodzaju spotkaniach 

strażackich, w tym także świę-
cie patrona św. Floriana, nie jest 
przypadkowa. Zarówno w Cie-
szynie, jak i Pilicy uroczysto-
ści były okazją do przekazania 
na podział bojowy nowych sa-
mochodów pożarniczych, za-
kupionych przy znaczącym 
dofinansowaniu właśnie kato-
wickiego WFOŚiGW, a także 
ogólnopolskiego Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej. Fundusz 
zachęca do udziału w cyklicz-
nych konkursach przeznaczo-
nych dla jednostek Ochotniczej 
Straży Pożarnej, w których 
można pozyskać dofinansowa-
nie w ramach ogólnopolskich 
programów finansowania służb 
ratowniczych – dofinansowania 
zakupu sprzętu i wyposażenia 
jednostek strażackich. (ł)

dzień żuBra 2024
W najbliższą sobotę 25 

maja Nadleśnictwo Ko-
biór zaprasza na wyjątko-
wą imprezę edukacyjną 
– Dzień Żubra.

Impreza – przeznaczo-
na głównie dla najmłod-
szych, ale także starszych 
mieszkańców regionu, zain-
teresowanych dziką przyro-
dą – odbędzie się na terenie 
Ośrodka Hodowli Żubrów 
i Edukacji Leśnej w Jankowi-
cach i będzie miała charakter 
plenerowy oraz edukacyjny. 
W programie przewidziano 
m.in. warsztaty plastyczne 

dla dzieci. Leśnicy przedsta-
wią także bogatą ofertę edu-
kacyjną związaną z hodowlą 
żubrów oraz gospodarką le-
śną, prowadzoną od 100 lat 
przez Lasy Państwowe. Wy-
zwaniem dla uczestników 
będą z pewnością gry i za-
bawy związane z rozpozna-
waniem gatunków zwierząt, 
drzew i krzewów leśnych.

Leśnicy z Nadleśnictwa 
Kobiór zapraszają 25 maja 
od godz. 12 do 18, impre-
za odbędzie się w Ośrodku 
Hodowli Żubrów i Edukacji 
Leśnej w Jankowicach koło 
Pszczyny, ul. Żubrów 151. (R)
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Prezes wFoŚiGw Mateusz Pindel składa życzenia strażakom z powiatu 
cieszyńskiego.
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